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Priekšsēdētājas izpildvietnieks. Kohēzija un reformas 

 

1. Vispārīgā kompetence, apņemšanās darboties Eiropas labā un neatkarība 

Kādi jūsu personiskās kvalifikācijas un pieredzes aspekti ir svarīgākie kļūšanai par komisāru un vispārīgo Eiropas 
interešu virzīšanai, it sevišķi jūsu potenciālās atbildības jomā? Kāds būs jūsu pienesums Komisijas politisko 
vadlīniju īstenošanā? Kā jūs veicināsiet un īstenosiet dzimumu jautājuma integrēšanu visās jomās, kas ietilpst jūsu 
portfelī? Kā jūs integrēsiet jauniešus savas atbildības jomās? 

Kādas garantijas varat dot Parlamentam, ka darbosieties neatkarīgi; kā nodrošināsiet, ka neviena no darbībām, 
ko esat veicis, veicat vai veiksiet, nemetīs ne mazāko ēnu pār jūsu darbību Komisijā? 

Esmu audzis laikā, kad Eiropa bija dziļi sašķelta. Izglītības posmā mani iedvesmoja tādu Eiropas Līgumos 
nostiprināto vērtību un principu ievērošana, kā brīvība, demokrātija, tiesiskums, plurālisms, vienlīdzība, cilvēka 
cieņas neaizskaramība, pilsonisko tiesību aizsardzība, sieviešu un vīriešu līdztiesība. 

Politisko karjeru esmu sācis partijā “Democrazia Cristiana”, jo man bija tuvas tās vērtības un orientācija uz Eiropu. 
Mana karjera ir veidojusies, pateicoties darbam dažāda līmeņa amatos. Vietējā līmenī – 1990. gadā pirmo reizi 
tiku ievēlēts Apūlijas reģionālā padomnieka amatā, tad 2000. gadā – reģiona priekšsēdētāja amatā. Kopš 
2022. gada pēc vairākkārtēja mandāta Itālijas parlamentā, biju reģionālo lietu un vietējo autonomiju ministrs 
(2008), vēlāk – kohēzijas ministrs (2010) un par Eiropas lietām, Itālijas dienvidiem, kohēzijas politiku un valsts 
atveseļošanas un noturības plānu (ANP) atbildīgais ministrs. Eiropas mērogā par Eiropas Parlamenta deputātu 
pirmo reizi tiku ievēlēts 1999. gadā, pēc tam atkārtoti – 2014. un 2019. gadā. No 2000. līdz 2005. gadam biju 
Reģionu komitejas loceklis, šajā komitejā no 2002. līdz 2004. gadam pildīju Teritoriālās kohēzijas politikas 
komitejas priekšsēdētāja uzdevumus. 

Vienmēr esmu stingri atbalstījis Eiropas projektu, kā arī tā pamatā esošos tiesiskuma pamatprincipus un vērtības. 
Kontinentā, kas piedzīvoja postošo karu starp brāļu tautām, Eiropas integrācija deva iespēju nākotnei izvēlēties 
pilnīgi jaunu attiecību modeli, līdztekus eiroatlantiskajai aliansei Eiropas integrācija veido galveno mehānismu, 
kas eiropiešiem nodrošina mieru, labbūtību, labklājību un drošību. Krievijas brutālā agresija pret Ukrainu un 
konflikts Tuvajos Austrumos liecina, ka šīs vērtības nevajadzētu uzskatīt par pašsaprotamām. Lai šos sasniegumus 
un to pamatā esošās vērtības aizsargātu, mums jābūt vienotiem un apņēmīgiem. 

Strādājot dažādos amatos, esmu ieguvis praktiskas zināšanas, turklāt no savas personīgās pieredzes zinu, kā 
darbojas kohēzijas un reģionālās attīstības politika, jo attiecīgās padomes veidošanā piedalījos gan kā reģiona 
priekšsēdētājs, gan kā ministrs. Būdams Eiropas Parlamenta deputāta amatā, strādāju REGI komitejā un kohēzijas 
politikai sekoju līdzi Reģionu komitejas darba ietvaros. 

Kohēzijas politika ir viens no Eiropas projekta pamatpīlāriem. Manā iecelšanas vēstulē ievēlētā priekšsēdētāja fon 
der Leiena minēja, ka “Eiropas kohēzijas mērķis ir Eiropu tuvināt pilsoņiem un satuvināt eiropiešus.” Piekrītu šim 
viedoklim un, ja tikšu apstiprināts, strādāšu ar nelokāmo apņēmību, lai šo mērķi sasniegtu. 

Nākamajos piecos gados Eiropas Savienībai nāksies saskarties ar lieliem izaicinājumiem – zaļā un digitālā 
pārkārtošanās, drošība sarežģītā ģeopolitiskajā kontekstā, konkurētspējas atjaunošana strauji mainīgā globālajā 
ekonomikā, mūsu sociālā modeļa un demokrātijas aizsardzība, gatavošanās turpmākai paplašināšanai. Šajā 
kontekstā kohēzijas politikai būtu jāveicina Eiropas Savienības mērķu sasniegšana, kā izklāstīts ievēlētās 
priekšsēdētājas fon der Leienas politiskajās vadlīnijās. Šajā sakarā būs svarīgi nodrošināt pietiekamus resursus un 
kopdarbā panākt stabilu budžetu. 
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Būdams ministrs, kas atbildīgs par Itālijas nacionālā atveseļošanas un noturības plāna īstenošanu, proti, tāda plāna 
īstenošanu, kas lieluma ziņā ir lielākais Eiropā, es guvu pieredzi, pateicoties kurai apzinos, kādas milzīgas iespējas 
Eiropas Savienībai sniedz NextGenerationEU, un varēju iedziļināties šā nozīmīgā un vēsturiskā kopprojekta 
problēmās un izprast sensitīvos aspektus. 

Ja mani apstiprinās, vēlos šo pieredzi likt lietā, sadarbojoties ar ekonomikas un produktivitātes komisāru(-i), lai, 
kā norādīts manā pilnvarojuma vēstulē, saskaņotās reformas un investīcijas, kas izklāstītas dalībvalstu 
atveseļošanas un noturības plānos, tiktu īstenotas līdz izdevumu veikšanas termiņam, kas ir 2026. gadā.  

Esmu strādājis vairākās Eiropas politikas jomās, kurās biju iesaistīts dažādos līmeņos, un uzskatu, ka svarīgi ir 
koordinēt to izstrādāšanu un īstenošanu. Ja mani apstiprinās, kā priekšsēdētājas izpildvietnieks apņemos 
sadarboties ar kolēģiem, kas atbild par lauksaimniecību un pārtiku, ilgtspējīgu mobilitāti un tūrismu, 
zivsaimniecību un zilo ekonomiku, lai šīs politikas būtu integrētas un darbotos sinerģijā, tādējādi veicinot Eiropas 
Savienības un tās iedzīvotāju labklājību. 

Esmu dedzīgs dzimumu līdztiesības aizstāvis, jo uzskatu, ka pievērst šim jautājumam uzmanību ir ne tikai 
pienākums, bet arī lieliska iespēja ļaut sabiedrībai labi funkcionēt. Tādēļ esmu apņēmies veicināt dzimumu paritāti 
līderībā, un sākšu ar savu kabinetu, jo esmu pārliecināts, ka tas nodrošinās efektīvāku struktūru, kurā var izpausties 
smalkjutība un uztveres spēja, kas vajadzīga optimālai lēmumu pieņemšanai. Darīšu visu, lai dzimumu līdztiesības 
aspekts tiktu ņemts vērā kohēzijas politikā un visās citās manā portfelī iekļautajās jomās.  

Vienmēr esmu mudinājis jauniešus un palīdzējis tiem – jaunatne padara sabiedrību veselīgāku, inovatīvāku un 
dinamiskāku. Saskaņā ar ievēlētās priekšsēdētājas fon der Leienas politiskajām prioritātēm apņemos jauniešu 
viedokļu integrēšanu politikas veidošanā izvirzīt par prioritāti visās manā portfelī iekļautajās jomās. Jaunatnes 
dialogi būs lieliska iespēja uzklausīt jauniešu vajadzības un viedokļus. Ar nepacietību gaidu savu pirmo dialogu, 
kas notiks 100 dienu laikā pēc stāšanās amatā.  

Vienmēr esmu rīkojies sabiedrības interesēs. Ja tikšu apstiprināts, kā priekšsēdētājas izpildvietnieks savus 
pienākumus pildīšu, rīkojoties tikai Eiropas interesēs un pilnībā ievērojot Līgumu garu un burtu, jo īpaši Līguma 
par Eiropas Savienību (LES) 17. panta trešajā punktā noteiktos pienākumus.  Manu personīgo un politisko darbību 
vienmēr ir raksturojusi neatkarība, un kā Komisijas loceklis nelūgšu un nepieņemšu norādījumus ne no vienas 
dalībvalsts, nevienas citas iestādes vai struktūras. Es ievērošu un cienīšu Eiropas Komisijas locekļu rīcības kodeksa 
burtu un tā noteikumus par interešu konfliktu. Apņemos nekavējoties atjaunināt savu interešu deklarāciju, ja būs 
vajadzīgas kādas izmaiņas. 

2. Portfelī iekļauto jautājumu pārvaldība un sadarbība ar Eiropas Parlamentu  

Vai varat apņemties, ka pienācīgi informēsiet Parlamentu par savu darbību un jums pakļauto dienestu darbu? Kā 
jūs izprotat to, ka jūsu darbība ir pakļauta Parlamenta pārraudzībai? 

Ko savā pilnvaru termiņā gatavojaties darīt, lai sadarbotos ar Parlamentu, uzstātos tajā (gan komiteju līmenī, 
gan plenārsēdēs), nodrošinātu pārredzamību un sadarbību, kā arī panāktu, ka Parlamenta nostājas un aicinājumi 
uzsākt leģislatīvas iniciatīvas tiek ņemti vērā? Vai saistībā ar uzsāktajām iniciatīvām vai procesā esošajām 
procedūrām varēsiet savlaicīgi iesniegt Parlamentam dokumentus un informāciju, lai tas būtu tādās pašās 
pozīcijās kā Padome? 

Ja mani apstiprinās, kā priekšsēdētājas izpildvietnieks es apņemos sniegt visaptverošu un detalizētu informāciju 
par darbībām, kas ir manā atbildības jomā.  

Eiropas Parlaments un Komisija, ņemot vērā savas vēsturiski izveidotās institucionālās attiecības, rīkojas ciešā 
koordinācijā, jo abas īsteno integrācijas gribu un Eiropas garu. Neplānoju atkāpties no šā redzējuma.   

Tādēļ arī uzskatu, ka ir būtiski nodrošināt pārredzamību un pārskatatbildību attiecībā pret Eiropas Parlamentu. Tā 
kā esmu bijis Eiropas Parlamenta deputāts vairāk nekā 10 gadus un ministrs, kas bija atbildīgs par Eiropas lietām, 
Itālijas dienvidiem, kohēzijas politiku un valsts atveseļošanas un noturības plānu, uzskatu, ka ir ļoti svarīgi 
nodrošināt Eiropas Parlamenta pienācīgu iesaisti, lai demokrātiskais likumdošanas process būtu sekmīgs.   
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Manuprāt, minētajai pārskatatbildībai nevajadzētu aprobežoties tikai ar ziņošanu par pieņemtajiem lēmumiem, ir 
vajadzīgs arī pastāvīgs un auglīgs dialogs, kas ir labas pārvaldības pamats. Būs svarīgi šādus dialogus uzsākt jau 
no paša sākuma.  

Uzskatu, ka Parlaments un Padome, pildot likumdevēju funkcijas, ir vienlīdz svarīgi, tādēļ nodrošināšu, ka manā 
atbildības jomā šis princips atspoguļojas attiecīgās informācijas apmaiņā. Tas ir ne tikai juridisks pienākums, bet 
arī pamatprasība, kura uzlikta kolēģijas loceklim, kas ir tieši pārskatatbildīgs ievēlēto Eiropas Parlamenta deputātu 
priekšā. 

Ievēlētās priekšsēdētājas fon der Leienas pamatnostādnēs un pilnvarojuma vēstulē ir uzsvērts nodoms vēl vairāk 
stiprināt īpašās attiecības starp Eiropas Parlamentu un Komisiju. Pilnībā atbalstu šo redzējumu un, sadarbojoties 
ar attiecīgajām Parlamenta komitejām, nodrošināšu regulāru informācijas plūsmu un būšu gatavs piedalīties 
divpusējās sanāksmēs. Es regulāri piedalīšos iestāžu sarunās un pēc pieprasījuma ņemšu dalību parlamentāro 
komiteju plenārsēdēs un strukturētos dialogos. Turklāt nodrošināšu ātras un precīzas atbildes uz komitejas locekļu 
jautājumiem saistībā ar manā portfelī iekļautajām jomām. 

Lai nodrošinātu pārredzamību, būšu gatavs organizēt strukturētus dialogus ar attiecīgajām parlamentārajām 
komitejām, un pilnībā ievērošu noteikumus, kas izklāstīti Pamatnolīgumā par Eiropas Parlamenta un Komisijas 
attiecībām, kā arī Iestāžu nolīgumā par labāku regulējumu.  

Ievēlētā priekšsēdētāja fon der Leiena ir apņēmusies nodrošināt, ka uz Parlamenta rezolūcijām, ko pieņēmis tās 
locekļu vairākums, komisāri turpina reaģēt ar tiesību aktu priekšlikumiem, pilnībā ievērojot proporcionalitātes, 
subsidiaritātes un labāka likumdošanas procesa principus. Turklāt ievēlētā priekšsēdētāja uzskata, ka ir jāstiprina 
LESD 225. pantā izklāstītā sadarbība, mudinot komisārus iesaistīties ar parlamentārajām komitejām organizētajos 
strukturētajos dialogos par attiecīgajām rezolūcijām. Pilnībā atbalstu šos mērķus, un, ja mani apstiprinās, 
sadarbošos ar Parlamentu visos rezolūciju apspriešanas posmos. Tā kā ilgu laiku pildīju Eiropas Parlamenta 
deputāta pienākumus, esmu pārliecināts, ka tas pozitīvi ietekmēs mūsu darba rezultātus.   

Es stingri atbalstu ievēlētās priekšsēdētājas fon der Leienas redzējumu par to, cik svarīgi ir būt vairāk klātesošiem 
uz vietas. Ja mani apstiprinās, es apņemšos regulāri apmeklēt dalībvalstis un to reģionus, lai novērtētu kohēzijas 
politikas rezultātus. Būs svarīgi tikties ar iedzīvotājiem visā Savienībā – gan pilsētās, gan lauku un mazāk 
apdzīvotās teritorijās. 

Turpmākie mēneši būs izšķiroši attiecībā uz to, kā ES turpinās atbalstīt ilgstošas reformas un investīcijas, kas tieši 
palīdz stiprināt Eiropas izaugsmi. Lai sasniegtu šos mērķus saskaņā ar Līgumiem, būs svarīgi strādāt sinerģijā ar 
Eiropas Parlamentu, Padomi un Reģionu komiteju. Katram atsevišķam reģionam un vietējām pašvaldībām ir savi 
sensitīvi jautājumi un īpatnības, tāpēc būs svarīgi ieklausīties arī to viedokļos, lai nodrošinātu, ka, izstrādājot 
pastiprinātu un modernizētu kohēzijas politiku, tiek pienācīgi ņemtas vērā to vajadzības. Būšu pagodināts strādāt 
Eiropas Komisijā, kas ir ārkārtīgi svarīga iestāde un Līgumu sargātāja. Savienības kopējo interešu vārdā es 
aizstāvēšu mūsu vērtības un vienmēr rīkošos saskaņā ar koleģialitātes principu. Lai īstenotu priekšsēdētājas fon 
der Leienas noteiktās prioritātes, es cieši sadarbošos ar pārējiem kolēģijas locekļiem. 

Reģionālās attīstības komitejas uzdotie jautājumi 

3. Kohēzijas politikas nākotne – galvenās gūtās atziņas – vienkāršošana  

Kāds ir jūsu redzējums attiecībā uz kohēzijas politikas nākotni laikposmam pēc 2027. gada un kādas, jūsuprāt, ir 
galvenās atziņas, ko Eiropas Komisijai un dalībvalstīm šajā sakarā būtu vajadzējis gūt no iepriekšējiem 
plānošanas periodiem? Vai uzskatāt, ka mērķi pārvarēt reģionālās atšķirības un nodrošināt ekonomisko un sociālo 
kohēziju ir pamatoti, un kā jūs nodrošināsiet to, ka princips “nekaitēt kohēzijai” tiek atspoguļots nākamajā 
daudzgadu finanšu shēmā (DFS)? Vai jūs turpināsiet atbalstīt kohēzijas politiku kā investīciju un solidaritātes 
mehānismu visiem reģioniem un kā jūs nodrošināsiet mazāk attīstīto reģionu attīstību un atbilstošu reaģēšanu uz 
problēmām, ar kurām saskaras pilsētas teritorijas? Kā jūs aizsargāsiet kohēzijas politikas pamatmērķi un 
nodrošināsiet stabilu budžeta finansējumu DFS priekšlikuma ietvaros? Kā jūs tajā pašā laikā palielināsiet tās 
elastību, lai pārvaldītu jaunas vajadzības, uzlabosiet tās pārredzamību, paātrināsiet īstenošanas procesus un 
nodrošināsiet tās vienkāršošanu? Jo īpaši — vai kohēzijas politikas fondi būtu jāreformē, izmantojot uz sniegumu 
balstītu modeli, kas līdzīgs Atveseļošanas un noturības mehānismam (ANM)? Kā jūs šajā sakarā garantēsiet 
kohēzijas politikas nepārtrauktību, saglabājot tās sākotnējos mērķus, un kā jūs nodrošināsiet, ka politikas 
turpmākajā pārvaldībā un finansēšanā tiek ievērots dalītās pārvaldības modelis, vietējiem apstākļiem pielāgota 
pieeja, daudzlīmeņu pārvaldība un partnerības principi un saglabāta vietējo un reģionālo pašpārvaldes iestāžu 
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loma? Vai jūs pētīsiet iespēju nākamā finanšu plānošanas perioda ietvaros izveidot efektīvu mehānismu, lai 
nodrošinātu katras dalībvalsts reģionālo un vietējo pašpārvaldes iestāžu, pilsētu un pašvaldību tiešu piekļuvi 
kohēzijas fondu līdzekļiem, balstoties uz to konkrētajām vajadzībām attīstības jomā? 

Ekonomiskā, sociālā un teritoriālā kohēzija ir viens no galvenajiem Savienības mērķiem, un tā ir vitāli svarīga 
Savienības pilnīgai attīstībai un stabiliem panākumiem. Kohēzijas politika īsteno Eiropas Savienības 
pamatvērtības, kas ir vienotība, solidaritāte un taisnīgums visiem reģioniem. Ekonomiskās, sociālās un teritoriālās 
kohēzijas stiprināšana uzlabo produktivitāti, inovāciju un konkurētspēju. Mans redzējums par to, kādai pēc 
2027. gada jābūt kohēzijas politikai, ir vērsts uz konverģences veicināšanu, reģionālo atšķirību mazināšanu un visu 
reģionu, jo īpaši mazāk attīstīto reģionu, atbalstīšanu, lai ekonomiskā, teritoriālā un sociālā kohēzija tādējādi būtu 
ilgtspējīga. Nākamā daudzgadu finanšu shēma (DFS) ir mūsu iespēja kopā ar valsts, reģionālajām un vietējām 
pašpārvaldes iestādēm izstrādāt pastiprinātu un modernizētu kohēzijas un izaugsmes politiku. Nākamajā DFS 
kohēzijas politika ir jāsaskaņo ar plašākām ES prioritātēm. Tai arī jākļūst mērķtorientētākai, vienkāršākai un 
iedarbīgākai. Lai atgūtu nokavēto, mēs pievērsīsimies reģionālajām un sociālajām atšķirībām, piedāvāsim 
pielāgotus risinājumus reģionālajām un vietējām problēmām un atbalstīsim reģionus, tostarp salas un tālākos 
reģionus. Šajā procesā mums būs jāmobilizē reformas un investīcijas, lai palīdzētu veidot to, kas ir sabiedrībai 
vajadzīgs, lai tā uzplauktu.  

Kohēzijas politika ir balstīta uz tās pamatprincipiem: vietējiem apstākļiem pielāgota pieeja, daudzlīmeņu 
pārvaldība un partnerība. Izstrādājot DFS laikposmam pēc 2027. gada, es nodrošināšu šo pamatprincipu 
saglabāšanu. Reģionālajām un vietējām pašpārvaldes iestādēm būs aktīvi jāiesaistās plānu izstrādē un īstenošanā, 
lai panāktu pēc iespējas plašāku līdzatbildību. Kohēzijas politikai ir jāspēj pielāgoties tādām jaunām problēmām 
kā klimata pārmaiņas, digitālā pārveide, demogrāfiskās pārmaiņas, kā arī jāstiprina sociālā iekļautība. Šī mainīgā 
realitāte mums liek turpināt būt elastīgiem un tālredzīgiem, saglabājot kohēzijas politiku kā Savienības vienotības 
un spēka stūrakmeni. 

Lai gan esošais progress ir nenoliedzams, joprojām pastāv reģionālās atšķirības, rodas jaunas atšķirības, dažos 
reģionos ir vērojama stagnācija jo īpaši ar resursu efektīvu izmantošanu saistīto problēmu dēļ. Ar investīcijām vien 
nepietiek. Kohēzijas politikas investīcijām un reformām būtu jāiet roku rokā, lai risinātu ilgtermiņa problēmas, 
paātrinot mūsu teritoriju augšupēju konverģenci un investīciju īstenošanu uz vietas. Ilgtspējīgai reģionālajai 
izaugsmei ir vajadzīga līdzsvarotāka pieeja, kas ietver pareizo tiesisko regulējumu, spēju veidošanu un stratēģisko 
plānošanu. Lai efektīvi pārvaldītu fondus, īstenotu reformas un sasniegtu taustāmus rezultātus, vienlīdz svarīgi ir 
stiprināt valsts un reģionālo administratīvo kapacitāti un uzlabot pārvaldību.  

Ir vajadzīga turpmāka vienkāršošana un administratīvā sloga samazināšana, kā arī ir jārada iespēja labuma 
guvējiem, jo īpaši maziem un vidējiem uzņēmumiem un vietējām kopienām, efektīvāk piekļūt fondu līdzekļiem. 
Piekļuvi finansējumam ievērojami atvieglos procesu racionalizēšana, birokrātijas samazināšana un pārredzamības 
uzlabošana, izmantojot uz risku balstītas pārvaldības pārbaudes un vēl vairāk saskaņotus attiecināmības 
noteikumus. Vietējo un reģionālo pašpārvaldes iestāžu agrīna iesaistīšana lēmumu pieņemšanas procesos 
nodrošinās efektīvāku līdzekļu izmantošanu, labāku saskaņotību ar reģionālajām vajadzībām un plašākas iespējas 
vietējiem dalībniekiem viņu attīstības noteikšanā. Vēl viens būtisks mērķis ir sniegums. Katram no ES budžeta 
iztērētajam eiro būtu jārada pārmaiņas. Mums arī jāspēj labāk informēt visus ES iedzīvotājus par to, kas tiek 
finansēts no ES budžeta. Raugoties nākotnē, mums būtu arī jāmācās no pieredzes ar vienkāršotiem izmaksu 
modeļiem, jo tie ir zināmā mērā samazinājuši administratīvo slogu, neapdraudot finanšu pārraudzību. Šīm 
izmaiņām būs izšķiroša nozīme, lai kohēzijas politiku padarītu dinamiskāku un reaģētspējīgāku.  

Pārdomājot kohēzijas politikas nākotni, būs jāapsver dažādas iespējas, izvērtējot katras iespējas priekšrocības un 
ņemot vērā relevanto ieinteresēto personu viedokļus. Mums būs jānodrošina pārredzamība attiecībā uz ES līdzekļu 
galasaņēmējiem, lai garantētu izsekojamību un pārskatatbildību, un mums būs jāatrod veidi, kā ierobežot 
administratīvo slogu, kas gulstas uz labuma guvējiem un īstenošanas iestādēm. Mums būs arī jāizvērtē labākie 
veidi, kā padarīt kohēzijas politiku elastīgāku jaunu problēmu risināšanai. 

Kohēzijas veicināšana ir ES un tās dalībvalstu kopīga atbildība. Es cieši sadarbošos ar pārējiem komisāriem, lai 
ekonomiskā, sociālā un teritoriālā kohēzija arī turpmāk būtu nākamās DFS centrā.   

Kohēzijas politika turpinās atbalstīt visus reģionus, īpašu uzmanību pievēršot mazāk attīstītajiem reģioniem. Šajos 
reģionos mūsu prioritāte būs investīcijas, kas uzlabo piekļuvi nodarbinātībai, pakalpojumiem un infrastruktūrai, 
vienlaikus nodrošinot, ka reģioni, kas atpaliek zaļās un digitālās pārkārtošanās jomā, saņem nepieciešamo atbalstu.  
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Pilsētu teritorijas saskaras ar atšķirīgām problēmām, tādām kā cenas ziņā pieejami mājokļi, sastrēgumi, vidiskā 
ilgtspēja. Ja mani apstiprinās, es ierosināšu tādu visaptverošu politikas programmu pilsētām, kurā tiks sniegts 
skaidrs redzējums par pilsētu attīstību, tiks noteikta ES pieeja ilgtspējīgai pilsētu izaugsmei, savukārt ES prioritātes 
tiks pārvērstas konkrētos pasākumos, kas veicami uz vietas. Lai nodrošinātu, ka neviena pilsēta netiek atstāta 
novārtā, lielpilsētām un pilsētām jābūt līdzatbildīgām un jāņem aktīva dalība gan politikas izstrādē, gan tās 
īstenošanā. Ja mani apstiprinās, es apņemos cieši sadarboties ar Eiropas Parlamentu, lai nodrošinātu, ka pilsētu un 
vietējo un reģionālo pašpārvaldes iestāžu piekļuve fondu līdzekļiem ir efektīvāka. 

4. Saikne ar reformām, tiesiskumu, Eiropas pusgadu, pakļautību nosacījumu izpildei 

Devītajā kohēzijas ziņojumā ir uzsvērta nepieciešamība izpētīt veidus, kā vēl vairāk pastiprināt saikni starp 
investīcijām un reformām, lai maksimāli palielinātu kohēzijas politikas ietekmi. Tomēr pastāv bažas, ka, ieviešot 
pakļautību nosacījumu izpildei, varētu tikt apdraudēti kohēzijas politikas mērķi, kas izklāstīti LESD 174. un 175. 
pantā. Ņemot vērā iepriekš minēto, vai jūs atbalstāt to, ka tiek ieviesta ciešāka saikne starp kohēzijas politikas 
finansēšanu un galvenajām valsts līmeņa reformām? Ja jā, kāda veida reformām vajadzētu būt saistītām ar 
piekļuvi līdzekļiem? Vai apsverat iespēju saistīt piekļuvi līdzekļiem jo īpaši ar Eiropas pusgadu vai 
makroekonomisku nosacījumu izpildi? Vai jūs nodrošināsiet to, ka dalībvalstis vai reģioni ar ierobežotu 
administratīvo kapacitāti nesamērīgi netiek nostādīti neizdevīgākā stāvoklī? Vai plānojat pastiprināt saikni starp 
kohēzijas politiku un tiesiskuma ievērošanu, nodrošinot, ka tiek stingrāk piemēroti horizontālie veicinošie 
nosacījumi, jo īpaši ES Pamattiesību hartas īstenošana? Visbeidzot, kā jūs nodrošināsiet to, ka valstu valdību 
nevēlēšanās īstenot noteiktas reformas nekavē reģionu piekļuvi līdzekļiem? 

Komisijas 9. ziņojumā par kohēziju uzsvērts, cik svarīgi ir vēl vairāk stiprināt saikni starp investīcijām un 
reformām, lai tādējādi maksimāli palielinātu kohēzijas politikas ietekmi. Saikne starp konverģenci un 
strukturālajām reformām arī turpmāk būs izšķiroša, un tas ir pierādīts 2021.–2027. gada periodā, kad Savienība 
uzlaboja šo saikni, jo īpaši cieši saskaņojot to ar Eiropas pusgadu. Konkrētām valstīm adresētie ieteikumi, kas 
sniegti iepriekšējos gados, darbojas kā ceļa rādītājs, lai identificētu dalībvalstu vajadzības pēc reformām un 
investīcijām, arī turpmāk tie palīdzēs izstrādāt vidusposma pārskatu. Lai reformas saskaņotu ar investīcijām un 
efektīvi veicinātu reģionālo izaugsmi un attīstību, esam integrējuši reģionālo un teritoriālo dimensiju tādās 
programmās kā Taisnīgas pārkārtošanās fonds.  

Eiropas pusgada sasaiste ar ES līdzekļu izmaksāšanu apliecināja tā priekšrocības Atveseļošanas un noturības 
mehānisma ietvaros. Tas ļāva ES sniegt tiešu atbalstu dalībvalstīm, lai tās varētu izstrādāt un īstenot ilgstošas 
reformas un investīcijas, kas risina valstī esošās problēmas un tiešā veidā palīdz stiprināt ilgtspējīgu Eiropas 
izaugsmi un tiesiskumu. Kombinētais atbalsts reformām un investīcijām viena plāna ietvaros ir izrādījies efektīvs 
un ir uzlabojis saskanību un efektivitāti, kā arī ir palielinājis sinerģiju.   

Turklāt kohēzijas politikas fondu ietvaros ir racionalizēti veicinošie nosacījumi 2021.–2027. gada periodam, lai 
fondu efektīvai īstenošanai nodrošinātu nepieciešamos satvarus. Piemēram, veicinošais nosacījums enerģētikas 
nozares pārvaldībai ir ļāvis veikt pielāgojumus un panākt energosnieguma sertifikācijas sistēmu izveidi. Tāpat 
viedajās specializācijas stratēģijās, kas prasītas saskaņā ar veicinošo nosacījumu attiecībā uz konkrēto mērķi 
“izstrādāt un uzlabot pētniecības un inovācijas spējas un progresīvo tehnoloģiju ieviešanu” un “attīstīt prasmes 
pārdomātai specializācijai, rūpniecības restrukturizācijai un uzņēmējdarbībai”, ir izdarītas izmaiņas attiecībā uz to, 
kā inovācija tiek finansēta reģionālā līmenī.  

Budžeta izpildē dalībvalstīm un Komisijai ir jānodrošina atbilstība Eiropas Savienības Pamattiesību hartai un 
jāievēro LES 2. pantā nostiprinātās Savienības vērtības, kas attiecas uz budžeta izpildi.  Visām darbībām, ko 
finansē saskaņā ar Kopīgo noteikumu regulu, ir jāatbilst piemērojamiem tiesību aktiem, tajā arī jāievēro 
Pamattiesību harta. Turklāt horizontālais veicinošais nosacījums attiecībā uz Hartu ir sniedzis spēcīgus stimulus 
strukturālām pārmaiņām, jo īpaši tiesu sistēmas reformas jomā. Tas tika darīts sasaistē ar atveseļošanas un 
noturības starpposma mērķrādītājiem un gada ziņojumiem par tiesiskumu, kuros noteikti galvenie reformas 
elementi efektīvas tiesiskās aizsardzības nodrošināšanai. Turklāt Tiesiskuma regula attiecas uz visiem ES fondiem, 
tostarp kohēzijas politiku.  Esmu pilnībā apņēmies ievērot šos principus.  

Ievēlētā priekšsēdētāja fon der Leiena savās politiskajās vadlīnijās ir uzsvērusi, ka nākamais ilgtermiņa budžets 
gādās par tiesiskuma nodrošināšanu un paredzēs aizsardzības pasākumus, kas turpinās nodrošināt tiesiskuma 
ievērošanu. Pirmkārt, to pamatā būtu vispārēja nosacītības režīma pastāvīga piemērošana visiem fondiem. Otrkārt, 
mums būs jāizdara secinājumi no pieredzes, kas gūta, īstenojot pašreizējo budžetu un NextGenerationEU un 
veidojot ciešāku saikni starp reformām un tiesiskuma stiprināšanu. Dažādu instrumentu piemērošana ir parādījusi, 
ka pastāv iespēja saskaņot noteikumus, lai tie būtu vēl efektīvāki.  
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Kohēzijas politika ir izstrādāta elastīgi, proti, tā, lai investīcijas atbalstu varētu pielāgot reģionālajām un vietējām 
vajadzībām. Ja mani apstiprinās, kā priekšsēdētājas izpildvietnieks kohēzijas un reformu jautājumos es 
nodrošināšu, ka reformas ir rūpīgi pielāgotas vietējai realitātei un ka kohēzijas politika turpina visos reģionos būt 
izaugsmes un konverģences virzītājspēks, kas veicina produktivitāti, konkurētspēju un inovāciju, nevienu reģionu 
neatstājot novārtā. Šajā nolūkā es uzturēšu ciešu dialogu ar visām reģionālajām un vietējām pašpārvaldes iestādēm, 
lai apzinātu jebkādus šķēršļus piekļuvei ES līdzekļiem, un pievērsīšu īpašu uzmanību tam, lai nodrošinātu, ka šīs 
iestādes ir centrāla gan plānošanas, gan īstenošanas līmenī.  

Lai īstenotu un apgūtu ES līdzekļus, ir svarīgi nodrošināt pienācīgu administratīvo kapacitāti dalībvalstīs un 
reģionālajās un vietējās pašpārvaldes iestādēs. Apzinos administratīvās kapacitātes trūkumus dažās dalībvalstīs un 
reģionos. Ja mani apstiprinās, plānoju turpināt atbalstīt dalībvalstu kapacitātes veidošanu šādi: a) stiprināt publisko 
pārvaldi un pārvaldību un b) stiprināt spēju realizēt (t. i., izstrādāt un īstenot) reformas, arī ar uzlabotās 
digitalizācijas palīdzību. 

5. Austrumu reģioni, paplašināšanās un Eiropas pārrobežu mehānisms 

Saistībā ar Krievijas pašlaik īstenoto karu pret Ukrainu ES pierobežas reģioni, jo īpaši tie austrumu un ziemeļu 
reģioni, kas atrodas pie ES ārējās robežas ar Krieviju, Baltkrieviju un Ukrainu, saskaras ar divējādu 
izaicinājumu — stiprināt drošību un vienlaikus atdzīvināt to ekonomisko un sociālo attīstību. Vai plānojat kādas 
iniciatīvas vai īpašus atbalsta pasākumus, lai palīdzētu šiem pierobežas reģioniem novērst to smago ekonomikas 
lejupslīdi? Kāda veida palīdzībai un politikas iniciatīvām jūs dosiet priekšroku? Papildus ar minētajiem austrumu 
un ziemeļu reģioniem saistītajam spiedienam uz kohēzijas politikas budžetu to ietekmēs arī plānotā ES 
paplašināšanās, uzņemot tās sastāvā Ukrainu, Moldovu, Rietumbalkānu valstis un, iespējams, Gruziju. Kā jūs 
nodrošināsiet to, ka kohēzijas politikas budžets ir pietiekams, lai apmierinātu augošās vajadzības? Turklāt ir 
svarīgi atzīmēt, ka pastāvīgie administratīvie un juridiskie pārrobežu šķēršļi pastiprina ekonomikas lejupslīdi ne 
tikai Krievijas kara skartajos reģionos, bet arī visos citos ES reģionos. Šie šķēršļi sadrumstalo vienoto tirgu, kā 
rezultātā ES līmenī tiek zaudēti miljardiem euro un miljoniem darbvietu. Ņemot vērā šo kontekstu ar steidzami 
risināmām problēmām, kad, no vienas puses, ir jāpievēršas kara skarto pierobežas reģionu vajadzību 
apmierināšanai, un, no otras puses, jāgatavojas nākamajai paplašināšanās kārtai, vai jūs piešķirsiet prioritāti 
tam, lai tiktu pabeigtas iestāžu sarunas par regulu par mehānismu juridisku un administratīvu šķēršļu novēršanai 
pārrobežu kontekstā, kuras pieņemšana ilgi tika atlikta? 

ES pierobežas reģioni, jo īpaši tie, kas atrodas pie Savienības ārējām robežām ar Krieviju un Baltkrieviju, saskaras 
ar divām problēmām – drošības uzlabošana un tajā pašā laikā ekonomiskās un sociālās attīstības atdzīvināšana. Šo 
reģionu drošību un ekonomisko attīstību ir smagi ietekmējis Krievijas agresijas karš pret Ukrainu.  

Lai mazinātu šo ietekmi uz pierobežas reģioniem, ir ieviestas vairākas iniciatīvas. Pirmkārt, Eiropas Reģionālās 
attīstības fonda (ERAF) resursi, kas sākotnēji bija piešķirti Interreg programmām ar Krieviju un Baltkrieviju, 150 
miljonu euro apmērā ir pārdalīti iekšējām pārrobežu sadarbības programmām. Tas dod iespēju visiem ES 
reģioniem, kas robežojas ar Krieviju un Baltkrieviju, piedalīties vismaz vienā iekšējā Interreg programmā. Otrkārt, 
Komisija ir pastiprinājusi savas saistības attiecībā uz Interreg programmu, izsludinot mērķorientētus 
uzaicinājumus iesniegt priekšlikumus, izveidojot informācijas punktus un sniedzot papildu atbalstu reģioniem, kas 
robežojas ar Krieviju. Piemēram, sadarbībā ar Pasaules Banku Atgūšanās reģionālā iniciatīva “Catching-up Region 
Initiative” (CuRI) atbalsta Baltijas valstis reģionālās noturības veidošanā.  

Savukārt reģioni, kas robežojas ar Ukrainu, pēdējo trīs gadu laikā ir ne tikai turpinājuši, bet arī pastiprinājuši 
pārrobežu sadarbību ar Ukrainu. Komisija novirzīja papildu 135 miljonus euro, kas sākotnēji bija plānoti 
sadarbības programmām ar Krieviju un Baltkrieviju, pārrobežu programmām ar Ukrainu un Moldovas Republiku. 
Šis finansējums atbalsta tādas svarīgas nozares kā vide, veselība, izglītība un robežu pārvaldība. Pārrobežu 
programmas, kurās piedalās Polija, Slovākija, Ungārija un Rumānija, nodrošina ES finansējumu gandrīz 400 
miljonu euro apmērā, tostarp 67 miljonus euro ES Solidaritātes joslu iniciatīvai. Saglabājot un paplašinot šīs 
pārrobežu programmas, mēs vēlamies veicināt ciešāku sadarbību starp ES reģioniem un Ukrainu, tādējādi palīdzot 
risināt dažādas problēmas un vienlaikus atbalstot gan vietējās, gan Ukrainas ekonomikas atveseļošanu.  

Ja mani apstiprinās, es strādāšu pie tā, lai turpinātu sniegt atbalstu austrumu pierobežas reģioniem, kurus visvairāk 
ir skāris Krievijas agresijas karš un kuri cenšas pārorientēt vietējo ekonomiku. Atgūšanās reģionālā iniciatīva 
“Catching-up Region Initiative”, piemēram, varētu sniegt interesantus risinājumus tādās jomās kā jaunu inovācijas 
centru izveide vai reģionu potenciāla izmantošana atjaunīgās enerģijas ražošanas atbalstam, jaunu ražošanas 
ekosistēmu izveide utt. Attiecībā uz reģioniem, kas robežojas ar Ukrainu un Moldovu, centieni varētu būt vērsti 
uz starpsavienojumu pastiprināšanu visos līmeņos (transporta un digitālo plūsmu infrastruktūra, inovācijas kopas, 
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piekļuve sabiedriskajiem pakalpojumiem) un sagatavošanos pievienošanās procesam. Sadarbošos ar 
paplašināšanās komisāru(-i), lai cieši uzraudzītu paplašināšanās valstīs panākto progresu attiecībā uz to 
ekonomisko konverģenci ar ES, šo valstu pakāpenisku integrāciju vienotajā tirgū un galveno reformu īstenošanu, 
kas vajadzīgas, lai maksimāli izmantotu ES līdzekļus, — tas viss būs ļoti svarīgi, lai nodrošinātu netraucētu 
pievienošanos Eiropas Savienībai. 

Mana prioritāte ir arī novērst pastāvīgos administratīvos un juridiskos pārrobežu šķēršļus, ar kuriem saskaras šie 
reģioni. Es pilnībā atbalstu iestāžu sarunu noslēgšanu – runa ir par sarunām par ieilgušo regulu par pārrobežu 
risinājumu veicināšanu. Apzinos, cik tas ir svarīgi iedzīvotājiem, kuri dzīvo un strādā pierobežas teritorijās. Šajā 
nolūkā es plānoju cieši sadarboties ar dalībvalstīm, lai kliedētu to bažas, turklāt paļaujos uz Parlamenta pastāvīgo 
atbalstu, lai sarunas varētu ātri sākties. Tas būs izšķirošs solis ceļā uz to šķēršļu likvidēšanu, kas pierobežas 
reģionos kavē ekonomikas attīstību un sadarbību.  

Runājot par paplašināšanās ietekmi uz ES kohēzijas politiku, ES kohēzijas politikas mērķi būs spēkā arī 
paplašinātā Savienībā — gan pašreizējās, gan turpmākajās dalībvalstīs. Iepriekšējos laikos kohēzijas politika ir 
izrādījusies veiksmīga un veicinājusi un palielinājusi vienotā tirgus nodrošinātos ieguvumus, mazinājusi 
teritoriālās atšķirības un stimulējusi augšupēju sociālekonomisko konverģenci starp dalībvalstīm un reģioniem. 
Lai sagatavotos paplašinātai Savienībai, kohēzijas politikas nākotne ir jāpārdomā visaptveroši. Taču šī nav pirmā 
reize, kad ES saskaras ar paplašināšanos, un mēs varam izdarīt secinājumus no pagātnes, lai panāktu, ka ES politika 
turpina sasniegt savus mērķus. Par to tiks sagatavoti pirmspaplašināšanās politikas pārskati, pie kuriem Komisija 
strādās 2025. gada sākumā. 

6. Salas, depopulācija, tiesības palikt, tālākie reģioni (LESD 349. pants), mājoklis, teritorijas ar 
ģeogrāfiskām un dabiskām īpatnībām (LESD 174. pants)  

Saskaņā ar LESD 174. pantu ES īpašu uzmanību pievērš problēmu risināšanai mazāk attīstītos reģionos, jo īpaši 
tajos, kuri cieš no būtiskiem pastāvīgiem dabiskiem vai demogrāfiskiem nelabvēlīgiem apstākļiem. Patiesu tiesību 
palikt garā kādus konkrētus pasākumus jūs veiksiet, lai risinātu depopulācijas problēmu, jo īpaši lauku apvidos 
un mazpilsētās, vienlaikus nodrošinot vienlīdzīgu piekļuvi svarīgākajiem sabiedriskajiem pakalpojumiem? Kā jūs 
uzlabosiet reģionālo savienojamību un mājokļa apstākļus, lai cilvēki, kas dzīvo salās, tālākos reģionos un perifēros 
un pārrobežu reģionos, paliktu šajos apgabalos? Kādus konkrētus pasākumus jūs atbalstīsiet, lai mazinātu 
birokrātiju un uzlabotu šo reģionu MVU piekļuvi ES finansējumam un iekšējam tirgum? Vai uzskatāt, ka ir pienācis 
laiks Komisijai izstrādāt Eiropas stratēģiju salām (Salu pakts) un POSEI (attālu un salu reģionu īpašo attīstības 
problēmu pārvarēšanas programma) transporta jomā? 

Esmu pārliecināts, ka ir jāņem vērā salu un tālāko reģionu īpašās ekonomiskās un sociālās problēmas, tādas kā 
mājokļi, transports, izglītība, veselības aprūpe, ūdens un atkritumu apsaimniekošana. Šie reģioni saskaras ar 
dažādām problēmām, kuras attiecas uz attīstību, tāpēc ir grūti tās skatīt kā vienu jautājumu. Kohēzijas politika 
vienmēr ir pievērsusi īpašu uzmanību salām un tālākajiem reģioniem saskaņā ar Līgumu, un, ja mani apstiprinās 
komisāra amatā, es turpināšu šo darbu nostiprināt. 

 Situācija salās ir ļoti atšķirīga, salas saskaras ar dažādām problēmām, tajās ir dažāds ekonomikas izaugsmes 
līmenis un demogrāfiskās tendences, dažās salās ir vērojams iedzīvotāju skaita pieaugums, savukārt citās – 
lejupslīde. Šīm atšķirīgajām vajadzībām jāpiemēro īpaši pielāgotās pieejas. Tieši to darīs kohēzijas politika, proti, 
tā mudinās ar valsts un reģionālajām programmām risināt šīs problēmas. Es turpināšu atbalstīt salas ar finansējumu, 
paraugpraksi un īpašām teritoriālajām stratēģijām. Turklāt es sadarbošos ar pārējiem komisāriem, lai nodrošinātu, 
ka salu īpatnības tiek ņemtas vērā visās attiecīgajās ES politikas jomās. Komisijas 9. ziņojumā par kohēziju 
uzsvērti būtiskie riski, ko lauku apvidiem, mazpilsētām un citiem mazāk attīstītiem reģioniem rada iedzīvotāju 
skaita samazināšanās un iedzīvotāju novecošana. Uzskatu, ka šo problēmu risināšanai mums būtu jākoncentrējas 
uz konkrētiem pasākumiem, nodrošinot, ka iedzīvotājiem ir iespēja palikt savās vietējās kopienās. Pirmkārt, 
sabiedrisko pakalpojumu un dzīves kvalitātes uzlabošana – “tiesības palikt” ir atkarīgas no piekļuves tādiem 
būtiskiem pakalpojumiem, kā veselības aprūpe, izglītība, mājokļi un sabiedriskais transports. Es iestāšos par 
pastāvīgām investīcijām šajās teritorijās, lai palīdzētu novērst iedzīvotāju skaita samazināšanos un piesaistītu 
jaunus iedzīvotājus, tostarp jaunas ģimenes un speciālistus. Otrkārt, ir svarīgi novērst digitālo plaisu. Uzlabojot 
digitālo līdzekļu lietošanas prasmes un nodrošinot uzticamus tiešsaistes pakalpojumus, tostarp ātrdarbīgu internetu 
un 5G tīklus, tiks palielināta šo reģionu konkurētspēja. Tas samazinās izceļošanu un nodrošinās vidi attālinātam 
darbam un tiešsaistes izglītībai, piedāvājot jaunas iespējas un tādējādi mudinot jaunos specialistus un ģimenes 
palikt vai atgriezties šajās teritorijās. Treškārt, lai radītu darbvietas un noturētu jaunus talantus, ir ļoti svarīgi 
atbalstīt vietējo ekonomiku un sekmēt inovāciju. Būtiska nozīme būs uzņēmējdarbības veicināšanai lauku apvidos, 
turpinot atbalstīt MVU, ilgtspējīgu lauksaimniecību un aprites ekonomiku. Inovācijas ekosistēmu veidošana šajos 
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reģionos var veicināt ekonomikas noturību un ilgtermiņa izaugsmi. Ceturtkārt, kohēzijas politikas galvenā 
prioritāte ir ilgtspējīgas attīstības veicināšana jo īpaši lauku un pierobežas reģionos, orientējoties uz zaļo un digitālo 
pārkārtošanos. Ieguldījumi atjaunojamos energoresursos, ilgtspējīgā transportā un vides aizsardzībā uzlabos dzīves 
apstākļus un radīs jaunas zaļās darbvietas.  

Atbalstam jābūt pielāgotam reģionālajām vajadzībām. Es nodrošināšu, ka kohēzijas politika joprojām ir elastīga 
un pielāgota vietējiem apstākļiem un konkrētām problēmām. Veidojot ciešas partnerības ar vietējām un 
reģionālajām pašpārvaldes iestādēm, mēs varam pielāgot investīcijas un reformas un tādējādi apmierināt šo 
reģionu īpašas vajadzības un nodrošināt, ka neviens reģions netiek atstāts novārtā. Pievēršoties reģionu 
savienojamībai un mājokļiem, es par prioritāti izvirzīšu transporta un digitālās infrastruktūras uzlabošanu, lai 
nodrošinātu, ka salu, tālāko reģionu un perifēro un pārrobežu reģionu iedzīvotāji transporta ziņā būtu savienoti ar 
lielākiem Eiropas centriem. Transporta savienojamībai ir izšķiroša nozīme, lai piekļūtu darbvietām, 
pamatpakalpojumiem, izglītības un veselības aprūpes iestādēm, tas arī ir svarīgi preču aprites ziņā. Es sadarbošos 
ar transporta komisāru(-i), lai dzelzceļa un sabiedriskā transporta savienojumus starp šiem reģioniem un 
galvenajiem Eiropas transporta mezgliem uzlabotu, veicot investīcijas ilgtspējīgā mobilitātē un multimodālajos 
pārvadājumos.  

Vienlīdz svarīga ir digitālā savienojamība. Iestāšos par investīcijām ātrdarbīgā internetā un 5G tīklos lauku, 
perifērajos un pārrobežu reģionos, lai atvieglotu attālināto darbu, tiešsaistes izglītību un digitālo pakalpojumu 
sniegšanu un padarītu šos apgabalus pievilcīgākus dzīvošanai. Mobilitātes problēmu risināšanai attālos un salu 
reģionos arī ir izšķiroša nozīme.  

Kohēzijas politikas investīcijās būs svarīgi integrēt tādus pamatpakalpojumus, kā veselības aprūpe, izglītība un 
bērnu aprūpe, lai tādējādi novērstu iedzīvotāju skaita samazināšanos un padarītu šos reģionus pievilcīgākus 
iedzīvotājiem. Tas tiks panākts, pastiprinot pārrobežu sadarbību, nodrošinot koplietošanas pakalpojumus un 
veicinot viedus risinājumus, tādus kā telemedicīna un e-mācības. Šīs jaunās iniciatīvas papildinās ES finansēto 
iniciatīvu “Tīra enerģija ES salām”, kas palīdz salām pašām ražot ilgtspējīgu, lētu enerģiju, tādējādi veicinot salu 
kopienu piekļuvi cenas ziņā pieejamai un ilgtspējīgai enerģijai. 

Lai “tiesības palikt” patiešām būtu efektīvas, būs vajadzīga arī piekļuve kvalitatīvām darbvietām, jo īpaši tas būs 
aktuāli tiem iedzīvotājiem, kuri pārāk ilgi ir bijuši ārpus darba tirgus un meklē jaunas iespējas. Šajā sakarā viena 
no konkrētām iniciatīvām ir ceļvedis kvalitatīvām darbvietām, kas jāizstrādā kopā ar sociālajiem partneriem. Šajā 
nolūkā es atbalstīšu priekšsēdētājas izpildvietnieku(-ci) cilvēku, prasmju un sagatavotības jautājumos. Attiecībā 
uz piekļuvi pakalpojumiem un jo īpaši pamatpakalpojumiem stratēģiska nozīme būs gaidāmajai ES Nabadzības 
izskaušanas stratēģijai, tostarp izpētot nabadzības teritoriālos aspektus.  

Kohēzijas politika turpinās veicināt cenas ziņā pieejamus un ilgtspējīgus mājokļus. Es strādāšu pie tā, lai tiesību 
aktos ieviestu elastības iespējas, kas ļaus dalībvalstīm divkāršot kohēzijas investīcijas mājokļos par saprātīgu cenu. 
Investīcijas ietvers esošā dzīvojamā fonda renovāciju, energoefektivitātes uzlabošanu un atbalstu jaunām norisēm, 
kas pielāgotas reģionālajām vajadzībām. Jaunais Eiropas “Bauhaus” var kalpot par vērtīgu pamatu šim darbam. 
Mēs arī sniegsim tehnisku palīdzību un nodrošināsim spēju veidošanu pilsētām un ieinteresētajām personām, 
palīdzot mājokļu projektus integrēt plašākajā pilsētu infrastruktūrā. Vienlaikus priekšsēdētājas izpildvietnieks(-ce) 
tīras, taisnīgas un konkurētspējīgas pārkārtošanās jautājumos vadīs valsts atbalsta noteikumu pārskatīšanu nolūkā 
atļaut atbalsta pasākumus attiecībā uz mājokļiem, it sevišķi attiecībā uz pieejamas cenas energoefektīviem un 
sociālajiem mājokļiem.  

Esmu apņēmies iestāties par konkrētai vietai pielāgotu atbalstu, nodrošinot, ka turpmākajā kohēzijas politikā tiek 
atspoguļotas reģionu īpašās vajadzības. Tas ietver pieteikumu iesniegšanas un ziņošanas procesu vienkāršošanu, 
lai samazinātu administratīvo slogu MVU, samazinātu birokrātiju un atvieglotu vietējo uzņēmumu piekļuvi ES 
finansējumam un to dalību vienotajā tirgū. Vietējo un reģionālo pašpārvaldes iestāžu agrīna iesaiste ir būtiska, lai 
ES finansējums tiktu pielāgots vietējai realitātei. Tādas iniciatīvas kā Eiropas Biznesa atbalsta tīkls (EEN) un 
Eiropas Klasteru kopdarbības programma turpinās sniegt būtisku atbalstu MVU, palīdzot tiem orientēties sarežģītā 
regulējumā, nodrošināt ES finansējumu un veidot sakarus ar biznesa partneriem. Eiropas Biznesa atbalsta tīklam 
(EEN) ir liela nozīme attālos reģionos, šis tīkls piedāvā pielāgotus norādījumus attiecībā uz tādām programmām, 
kā “Apvārsnis Eiropa” un InvestEU. Tas arī vienkāršo pārrobežu partnerības, ļaujot MVU izmantot jaunos tirgus 
un efektīvāk paplašināt savu darbību. 

Turklāt es sekmēšu pastāvīgu dialogu ar ieinteresētajām personām, lai nodrošinātu, ka finansēšanas mehānismi ir 
spējīgi reaģēt uz mainīgajām vajadzībām un ka visi sarežģījumi tiek ātri novērsti. Šī pastāvīgā iesaiste palīdzēs ES 
attīstības centienos neaizmirst salu un perifēros reģionus, tostarp tālākos reģionus.  
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Kohēzijas politika mudina visas dalībvalstis un reģionus atbalstīt savas salas. Turklāt lauku apvidi, kas atrodas uz 
salām, ir ietverti Ilgtermiņa redzējumā par lauku apvidiem un tā Lauku rīcības plānā, kā arī Lauku paktā. Attiecībā 
uz ierosināto POSEI transporta programmu mana prioritāte būs maksimāli izmantot esošos instrumentus un apzināt 
trūkumus, pirms tiek apsvērti jauni risinājumi. 

7. Dabas katastrofas un ārkārtas situācijas 

Eiropa piedzīvo aizvien vairāk katastrofu, kas saistītas ar laikapstākļiem, piemēram, ekstremālas temperatūras, 
vētras, iekšzemes un piekrastes plūdi, sausums un dabas ugunsgrēki, un šīs katastrofas kļūst aizvien smagākas. Kā 
jūs efektīvāk novērstu šādu katastrofu tūlītējo un ilgtermiņa ietekmi? Jo īpaši — kā jūs uzlabotu budžeta 
piešķīrumu pašreizējam ES Solidaritātes fondam, atbilstību tā līdzekļu saņemšanai un tā pārvaldību? Kādus citus 
konkrētus pasākumus, tostarp novēršanas ziņā, jūs ierosinātu, lai risinātu dabas katastrofu jautājumu, nākamās 
daudzgadu finanšu shēmas (laikposmam pēc 2027. gada) ietvaros, vienlaikus saglabājot kohēzijas politikas 
galveno mērķi? Attiecībā uz ūdens resursu apsaimniekošanu gan plūdu, gan sausuma ziņā kādus pasākumus jūs 
ierosinātu, lai mazinātu to ietekmi uz visneaizsargātākajiem reģioniem? Turklāt, vai jūs ierosinātu atjaunināt ES 
stratēģijas, kuru mērķis ir mazināt piekrastes un kalnu reģionu neaizsargātību pret klimata pārmaiņām? 

Ievēlētā priekšsēdētāja fon der Leiena savās politiskajās vadlīnijās uzsvēra lielos riskus, ko mūsu drošībai rada 
klimata pārmaiņu ietekme. Ekstrēmi laikapstākļi izraisa plūdus, ugunsgrēkus un sausumu un turpina cauru gadu 
postīt teritorijas visā Eiropas Savienībā. Dabas katastrofu novēršanai priekšsēdētāja ir apņēmusies izstrādāt 
Eiropas Klimatadaptācijas plānu un īpašus pasākumus. Ja mani apstiprinās priekšsēdētājas izpildvietnieka amatā, 
šā plāna īstenošanai ieguldīšu lielas pūles. Dabas katastrofu problēmu risināšanai ir vajadzīga tūlītēja rīcība un 
mērķtiecīga koncentrēšanās uz preventīviem pasākumiem valsts, vietējā un reģionālajā līmenī. Prioritāte joprojām 
tiks piešķirta dabā balstītiem risinājumiem (apmežošanai, mitrājiem un citai zaļajai infrastruktūrai). Lai efektīvi 
mazinātu riskus, visos pārvaldības līmeņos ir jāievieš proaktīvas stratēģijas, atbalstot tās ar mērķorientētām 
investīcijām un reformām.  

Katastrofu risku pārvaldībai kohēzijas politika nodrošina lielāko ES finansējuma avotu, galveno uzmanību 
pievēršot preventīviem un sagatavotības pasākumiem reģionos visā ES; 14 miljardi EUR ir paredzēti katastrofu 
risku pārvaldībai (plūdu un ugunsgrēku risku mazināšanai; ekosistēmās balstītai pieejai; ar klimatu nesaistītiem 
dabas un cilvēka radītiem riskiem) 2021.–2027. gada plānošanas periodā. Komisija nesen ierosināja palielināt 
kohēzijas politikas fondu elastību, lai dabas katastrofu gadījumā varētu ātri sniegt efektīvu papildatbalstu. 

ES Solidaritātes fonds (ESSF) nodrošina pēckatastrofu atbalstu, kas tiek sniegts tikai nopietnu katastrofu gadījumā, 
un tas ir taustāms Eiropas pienesums ārkārtas situācijās un atjaunošanas centienos. ES Solidaritātes fonds ir 
paredzēts, lai papildinātu valstu centienus, nevis tos aizstātu. Tādēļ būtiski soļi ir valstu mēroga katastrofu risku 
finansējuma shēmu uzlabošana un spēju veidošana valsts līmenī. Dalībvalstīm jābūt aprīkotām, lai tās varētu tikt 
galā ar mazāka mēroga katastrofām, tajā pašā laikā tām jābūt pārliecinātām, ka ES Solidaritātes fonds ir pieejams, 
ja katastrofas mērogs pārsniedz to spējas. Klimatisko katastrofu intensitātes kontekstā mums ir jāstiprina 
solidaritātes pasākumi. Vienīgais finansiāli saprātīgs veids ir gādāt par to, lai ikviens ieguldījums spētu izturēt 
klimata pārmaiņu ietekmi, jo šāda pieeja ir daudz lētāka par atjaunošanas darbiem, kas jāveic pēc postījumiem.  

Raugoties uz ilgtermiņa ietekmi, es plānoju likt lielāku uzsvaru uz preventīviem pasākumiem. Priekšroka būtu 
jādod dabā balstītiem risinājumiem. Šādi pasākumi ir efektīvi samazinājuši dabas katastrofu ietekmi un veicinājuši 
bioloģisko daudzveidību un pielāgošanos klimata pārmaiņām. 

Arī ūdens resursu apsaimniekošanai ir vajadzīga visaptveroša pieeja, kas vērsta gan uz plūdu novēršanu, gan uz 
sausuma mazināšanu. Lai gan kohēzijas politika jau atbalsta ūdens resursu apsaimniekošanas pasākumus, 
katastrofu riska pārvaldības plāni ir jāizstrādā tā, lai tajos tiktu ņemta vērā klimata pārmaiņu ietekme.  

Investīcijas pretplūdu aizsardzībā un noturībā pret sausumu ir precīzi jāsaskaņo ar nacionālajām un reģionālajām 
risku pārvaldības stratēģijām. Veicinošais nosacījumu satvars uzlaboja šo ieguldījumu efektivitāti, un mums būtu 
jāizpēta veidi, kā šos nosacījumus vēl labāk pielāgot atsevišķu dalībvalstu un reģionu konkrētajām vajadzībām. 
Tas varētu ietvert infrastruktūras stiprināšanu, lai to padarītu izturīgāku pret ekstrēmiem laikapstākļiem, agrīnās 
brīdināšanas sistēmu uzlabošanu un klimatadaptācijas pasākumu pilnīgu integrēšanu vietējā un reģionālajā 
plānošanā. Klimata pārmaiņas pasliktina piekrastes, kalnu vai attālo reģionu iedzīvotāju jau esošo izolētības 
situāciju, apgrūtinot to piekļuvi veselības aprūpei, izglītībai un tīram ūdenim. Transporta un digitālās 
infrastruktūras uzlabošana ne tikai palīdzēs mazināt dabas katastrofu ietekmi, bet arī palielinās šo kopienu 
noturību. 
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Visbeidzot, ES piekrastes kopienu interešu un noturības aizsardzība joprojām būs prioritāte, jo piekrastes kopienās 
un reģionos dzīvo 40 % ES iedzīvotāju. Tiek lēsts, ka globālās sasilšanas dēļ ES piekrastes applūšanas radītie 
ekonomiskie zaudējumi, kas pašlaik sasniedz 1 miljardu euro gadā, nākamajos gados strauji pieaugs. 
Zivsaimniecības un okeānu komisāra pārvaldītajā Okeānu paktā tiks aplūkots, kā varētu atbalstīt piekrastes 
kopienas. Šis pakts veicinās holistisku pieeju, integrējot vidisko, ekonomisko un sociālo dimensiju un nodrošinot, 
ka okeānu pārvaldībā ir iesaistītas visas ieinteresētās personas, tostarp vietējās piekrastes kopienas un nozares. Tas 
izveidos satvaru veselīgām, noturīgām un produktīvām okeānu un piekrastes teritorijām, tādējādi samazinot to 
neaizsargātību pret klimata pārmaiņām.   

Budžeta komitejas uzdotie jautājumi  

8. Ko jūs plānojat ieviest praksē, lai izpildītu jums uzticēto uzdevumu saskaņot kohēzijas politiku ar plašākām ES 
prioritātēm, panākt lielāku koncentrēšanos uz konkrētiem mērķiem, vienkāršošanu un ietekmi un palīdzēt veikt 
reformas un investīcijas? Kā kohēzijas politika atbildīs jaunievēlētās priekšsēdētājas prasībai īstenot uz politiku 
balstītu pieeju nākamajam ES ilgtermiņa budžetam? Jo īpaši — ja īstenošanai ir jābalstās uz plānu katrai valstij 
galvenās reformas saistīt ar investīcijām, kā jūs nodrošināsiet pietiekamu elastību, vienlaikus saglabājot skaidru 
revīzijas izsekojamību, skaidru Eiropas pievienoto vērtību ar to izdevumu, kuros iesaistītas reģionālās un vietējās 
pašpārvaldes iestādes, skaidri saskatāmu pārrobežu dimensiju, reālu ieguldīto līdzekļu atdevi un to, ka 
Parlamentam ir tāda pati loma kā Padomei šo līdzekļu izmantošanā un uzraudzībā?  
 
Ievēlētā priekšsēdētāja fon der Leiena man uzticēja darbu padarīt kohēzijas politiku par ES reformu un investīciju 
galveno virzītājspēku. Uzskatu, ka tas dod iespēju modernizēt un stiprināt šīs politikas lomu ekonomisko, sociālo 
un teritoriālo atšķirību mazināšanā, augšupējas konverģences veicināšanā, produktivitātes, inovācijas un 
konkurētspējas uzlabošanā un reģionālo un vietējo pašpārvaldes iestāžu atbalstīšanā. Esmu apņēmies nodrošināt, 
ka kohēzijas politika atbilst plašākām ES prioritātēm, kļūst vienkāršāka un mērķorientētāka un turpina sniegt mūsu 
iedzīvotājiem un uzņēmumiem taustāmus ieguvumus.  
 
Pirmkārt un galvenokārt, jāsaprot, ka, lai gan ekonomiskās, sociālās un teritoriālās kohēzijas veicināšana pati par 
sevi ir Savienības mērķis, kohēzijas politika ir pilnībā jāsaskaņo ar ES stratēģiskajām prioritātēm, tostarp 
konkurētspēju, zaļo un digitālo pārkārtošanos un ekonomisko un sociālo noturību. Šādi rīkojoties, tiks nodrošināts, 
ka, strādājot pie tā, lai Eiropa būtu vēl spēcīgāka un ilgtspējīgāka, neviens reģions – vai tā būtu pilsēta, lauku 
apvidus vai tālākais reģions – netiek atstāts novārtā. Nākamā DFS dos unikālu iespēju to darīt. 
 
Turpmākās kohēzijas politikas centrā būs partnerība ar reģionālajām un vietējām pašpārvaldes iestādēm. Šīm 
iestādēm ir būtiska nozīme, lai nodrošinātu, ka, īstenojot mūsu politiku, mēs varam rēķināties ar lielāku 
līdzatbildību un ka mūsu investīcijas ir mērķorientētas un iedarbīgas uz vietas. Pilnvarojuma vēstulē man ir skaidri 
uzdots pievērst īpašu uzmanību reģionālo un vietējo pašpārvaldes iestāžu iesaistei. Ja mani apstiprinās, kā 
priekšsēdētājas izpildvietnieks es uzturēšu ciešu dialogu ar visām attiecīgajām reģionālajām un vietējām 
pašpārvaldes iestādēm, lai apzinātu jebkādus šķēršļus piekļuvei ES līdzekļiem, un pievērsīšu īpašu uzmanību to 
ciešai iesaistei nolūkā panākt līdzatbildību par investīcijām un reformām un to īstenošanu uz vietas.  
 
Lai sagatavotos nākamajai daudzgadu finanšu shēmai un nodrošinātu to, ka kohēzijas politika ir mērķorientēta, 
mēs cieši sadarbosimies ar valstu, reģionālajām un vietējām pašpārvaldes iestādēm. Pievēršoties kopīgām ES 
prioritātēm, piemēram, atšķirību mazināšanai, ekonomiskās, sociālās un teritoriālās kohēzijas veicināšanai un 
konkurētspējas palielināšanai, mēs gādāsim par to, lai mūsu investīcijām būtu izmērāma ietekme. Šajā nolūkā es 
sadarbošos ar dalībvalstīm, lai panāktu, ka kohēzijas finansējums tiek izmantots ar mērķi atbalstīt būtiskas 
reformas sabiedrisko pakalpojumu, izglītības, veselības aprūpes, transporta un digitālās savienojamības jomā. Šīs 
reformas radīs apstākļus, kas nepieciešami uzņēmumu uzplaukumam un kopienu izaugsmei, jo īpaši reģionos, kas 
ir pakļauti lielākam atpalicības riskam. 
 
Kohēzijas politika arī turpmāk veicinās pārrobežu sadarbību, kas ir būtiska Eiropas integrācijas daļa. Uzlabojot 
transportu, digitālo savienojamību un sabiedriskos pakalpojumus, kohēzijas politika uzlabos savienojamības 
iespējas starp reģioniem, tādējādi veicinot sociālo kohēziju un ekonomikas izaugsmi. 
 
Vienkāršāka kohēzijas politika arī palīdzēs samazināt administratīvo slogu un uzlabot efektivitāti. Turklāt rezultāts 
tiks panākts, kohēzijas finansējuma konteksta piesaistot papildu privātās un valsts investīcijas. Šī pieeja ne tikai 
maksimāli palielinās ES finanšu resursu ietekmi, bet arī nodrošinās, ka katrs no kohēzijas budžeta iztērētais euro 
sniedz skaidru Eiropas pievienoto vērtību, veicinot konverģenci un konkurētspēju visās teritorijās. 
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Lai gan kohēzijas politikai jābūt mērķorientētākai un stratēģiskākai, lai gūtu panākumus, būtiska nozīme ir 
elastīgumam.   
 
Tajā pašā laikā mums ir jāsaglabā skaidra revīzijas izsekojamība un stingra finanšu pārraudzība. Kohēzijas politika 
tiks īstenota, ievērojot visaugstākos ES finanšu interešu aizsardzības standartus. Kohēzijas politikai ir jānodrošina 
izmaksu lietderība, un katrai investīcijai ir uzskatāmi jāparāda Eiropas pievienotā vērtība. Šajā nolūkā esmu 
apņēmies saglabāt stingrus uzraudzības un izvērtēšanas mehānismus, kas nodrošina pārredzamību, 
pārskatatbildību un efektivitāti ES līdzekļu izmantošanā. Kohēzijas politikas īstenošanas pārraudzībā izšķiroša 
nozīme būs Eiropas Parlamentam, tādējādi nodrošinot, ka tiek pilnībā ievērota demokrātiskā kontrole.  
 
Es uzstāšu uz pieeju, kas nodrošina pārredzamu informācijas plūsmu un būs ērta augsta līmeņa sadarbībai starp 
iestādēm visā īstenošanas posmā. 
 
Ekonomikas un monetārās komitejas uzdotie jautājumi 

Atveseļošanas un noturības mehānisma īstenošana 

9. Ņemot vērā Atveseļošanas un noturības mehānisma (ANM) apguves līmeni, vai uzskatāt, ka ANM kā risinājums 
ir bijis pietiekami ātrs un mērķorientēts, lai stimulētu ekonomiku pēc Covid-19 krīzes? Kā jūs kā atbildīgais 
komisārs nodrošināsiet ANM līdzekļu izmantošanu visefektīvākajā veidā? Vai turpināsiet dalībvalstīm pārskaitīto 
līdzekļu atgūšanu gadījumos, kad ir maz ticams, ka investēšana tiks pabeigta līdz 2026. gadam? Vai uzskatāt ANM 
par precedentu krīzes un būtiska finansējuma trūkuma novēršanā? 

Es uzskatu, ka Atveseļošanas un noturības mehānisms bija gan ātrs, gan vērsts uz ekonomikas stimulēšanu pēc 
Covid-19 krīzes. Faktiski līdz 2024. gada augusta beigām dalībvalstīm jau bija izmaksāti vairāk nekā 40 % no 
līdzekļiem, kas piešķirti mehānisma ietvaros, gandrīz 50 % dotāciju un vairāk nekā 30 % aizdevumu. Tas ir 
vēsturisks apguves līmenis salīdzinājumā ar iepriekšējām ES izdevumu programmām.  

Atveseļošanas un noturības mehānisms ir devis izšķirošu ieguldījumu, lai vairākos veidos atbalstītu ekonomikas 
atveseļošanu pēc pandēmijas. Pēc Covid-19 krīzes publiskās investīcijas ne tikai saglabājās stabilas, bet faktiski 
pieauga no 3 % 2019. gadā līdz 3,5 % 2023. gadā, un gandrīz pusi no šīs izaugsmes veicināja ES atbalsts un jo 
īpaši Atveseļošanas un noturības mehānisms. Turklāt pats 2020. gada paziņojums par NextGenerationEU kopā ar 
citiem valstu un ES politikas pasākumiem veicināja valsts obligāciju ienesīguma likmju starpības samazināšanos. 
Tajā pašā laikā ES atveseļošanas sākšanā būtiska nozīme bija Atveseļošanas un noturības mehānisma ietvaros 
sniegtajam priekšfinansējumam, jo tas nodrošināja dalībvalstīm tūlītēju papildu fiskālo telpu, kam pēc pandēmijas 
bija stabilizējoša loma, savukārt mehānisma īstenošanas modelis, kas atalgo īstenošanas progresa rezultātu, 
sniedza dalībvalstīm pastāvīgu finansiālu atbalstu.  

Tomēr Atveseļošanas un noturības mehānisms bija ne tikai krīzes instruments, bet arī instruments, kura nolūks 
bija palielināt ES noturību un padarīt mūsu ekonomiku un sabiedrību spēcīgāku un sagatavotu nākotnei. 
Atveseļošanas un noturības mehānisms stimulēja ekonomiku, vienlaikus atbalstot konverģenci, jo tā sadales 
koeficients bija pielāgots, lai atbalstu koncentrētu uz neaizsargātākām dalībvalstīm ar zemākiem ienākumiem, 
kuras pandēmija skārusi vissmagāk. Turklāt atveseļošanas un noturības plāniem izvirzītā prasība risināt problēmas, 
kas konstatētas attiecīgajos konkrētai valstij adresētajos ieteikumos, vai arī būtisku to daļu, ļāva Atveseļošanas un 
noturības mehānismam pievērsties katras dalībvalsts īpašajām vajadzībām, vienlaikus atbalstot ES kopīgās 
prioritātes. 

Kā liecina vidusposma novērtējumā sniegtā analīze, Atveseļošanas un noturības mehānisms ir ļoti efektīvi 
atbalstījis kopīgās ES prioritātes un galveno, ilgi gaidīto, strukturālo reformu īstenošanu. Vērienīgie atveseļošanas 
un noturības plāni ir veicinājuši progresu visos sešos pīlāros, kas nosaka mehānisma darbības jomu, un jo īpaši tas 
attiecas uz zaļo un digitālo pārkārtošanos un sociālekonomisko kohēziju.  

Taču šie centieni vēl nebūt nav pabeigti. Labākais veids, kā nodrošināt mehānisma visefektīvāku izmantošanu, ir 
palīdzēt dalībvalstīm pilnībā izpildīt savas saistības līdz 2026. gadam. Tā ir mūsu kolektīvā atbildība un nākamais 
svarīgais uzdevums gan dalībvalstīm, gan Komisijai. Tādēļ, ja mani apstiprinās, es kā priekšsēdētājas 
izpildvietnieks strādāšu roku rokā ar ekonomikas un produktivitātes komisāru(-i), lai, kā norādīts manā 
pilnvarojuma vēstulē, dalībvalstis līdz izdevumu veikšanas termiņam, kas ir 2026. gadā, varētu īstenot saskaņotās 
reformas un investīcijas, kuras izklāstītas atveseļošanas un noturības plānos. Mērķis ir un turpina būt – panākt 
saistību pilnīgu īstenošanu un attiecīgi pilnā apjomā izmaksāt Atveseļošanas un noturības mehānismā paredzētos 
līdzekļus.  
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Ir svarīgi paturēt prātā, ka Atveseļošanas un noturības mehānisms tika izstrādāts ar skaidriem noteikumiem un 
stabilu, uz sniegumu balstītu satvaru. Atveseļošanas un noturības mehānisma finansējuma izmaksas ir piesaistītas 
rezultātiem. Dalībvalstu progress reformu un investīciju īstenošanā tiek mērīts pēc atskaites punktiem un 
mērķrādītājiem, kas ir pienācīgi sadalīti visā instrumenta darbības laikā un palīdz sekot līdzi īstenošanai ar skaidru 
pamatscenāriju un mērķiem, kas jāsasniedz. Atveseļošanas un noturības mehānisms atalgo šo progresu, summas 
izmaksu piesaistot atskaites punktu un mērķrādītāju sasniegšanai.  

Tuvojoties galīgajam 2026. gada termiņam, Komisija pastāvīgi novērtēs, vai dalībvalstis pilda savas saistības un 
vai ir liela varbūtība, ka līdz tam laikam tiks sasniegti galīgie atskaites punkti un mērķrādītāji. Pretējā gadījumā 
saskaņā ar pašreizējo tiesisko regulējumu es sadarbošos ar attiecīgajām dalībvalstīm, lai risinātu jautājumu par to, 
kā grozīt šo dalībvalstu plānus un nodrošināt, ka līdzekļi ir vērsti uz tikpat vērienīgām alternatīvām investīcijām, 
kuras var pabeigt mehānisma darbības laikā. Ja, neraugoties uz šiem centieniem, daži no pēdējiem atskaites 
punktiem vai mērķrādītājiem joprojām tiks uzskatīti par nepietiekami izpildītiem, attiecīgā izmaksa netiks veikta. 

Kā norādīts ievēlētās priekšsēdētājas fon der Leienas politiskajās vadlīnijās, nākamajos piecos gados Komisijas 
mērķis būs kļūt par “investīciju Komisiju”. Iepriekšējā pilnvaru termiņā Eiropa ir noteikusi kursu uz vērienīgu 
modernizācijas programmu. NextGenerationEU nodrošina ievērojamu investīciju pieaugumu, palīdzot piesaistīt 
finansējumu, kas nepieciešams zaļās, digitālās un sociālās pārkārtošanās īstenošanai. Atveseļošanas un noturības 
mehānisms ir parādījis, ka mūsu izdevumos ir vajadzīga vienkāršība un elastība, ātrums un stratēģiska ievirze. 
Tajā pašā laikā esam sapratuši, ka ir jāpanāk labāka vietējo un reģionālo pašpārvaldes iestāžu, ieinteresēto personu 
un sociālo partneru iesaiste un jāpilnveido pašreizējā revīzijas un kontroles sistēma. Šī pieredze būtu jāatspoguļo 
mūsu turpmākajā finansēšanas politikā.  

Taču Eiropas investīciju vajadzības nevar finansēt tikai no valsts budžeta līdzekļiem. Kā uzsvērts gan Dragi, gan 
Letas ziņojumos, lielākajai daļai šo investīciju būs jānāk no privātā sektora. Lai gan arī publiskajam sektoram ir 
izšķiroša nozīme pareizo pamatnosacījumu noteikšanā, piemēram, ar kapitāla tirgu savienības palīdzību, ES var 
arī nodrošināt stimulus un sviras, lai mudinātu privāto sektoru. 

Nodarbinātības un sociālo lietu komitejas uzdotie jautājumi 

10. Jūsu pilnvarojuma vēstulē ir uzsvērts, ka visiem pilsoņiem jābūt patiesām tiesībām palikt, atbalstot kopienas 
vajadzības, jo īpaši, novēršot reģionālās atšķirības. Cita starpā tas attiecas uz nodarbinātības un sociālo politiku, 
tostarp sociālo iekļaušanu. Kādus konkrētus priekšlikumus un pasākumus esat iecerējis, lai risinātu šo problēmu 
un uzlabotu piekļuvi kvalitatīviem sociālajiem un nodarbinātības pakalpojumiem, un kā, jūsuprāt, Atveseļošanas 
un noturības mehānisma plāni veicinās šī mērķa sasniegšanu un vispārīgāk — Eiropas sociālo tiesību pīlāra 
efektīvu īstenošanu?  
 
Jo īpaši — ņemot vērā ES apņemšanos veicināt deinstitucionalizāciju un nodrošināt to, ka personām ar 
invaliditāti, bērniem un citām neaizsargātā situācijā esošām iedzīvotāju grupām ir vienlīdzīgas tiesības, — kā jūs 
plānojat nodrošināt, ka ar ES nākotnes finansējumu un kohēzijas politiku patiešām tiks atbalstīti kopienā balstīti 
pakalpojumi un cenas ziņā pieejami mājokļa risinājumi? Kā jūs plānojat šajā jautājumā sadarboties ar komisāra 
amata kandidātu Jergensenu? 

Ja mani apstiprinās, es veikšu konkrētus pasākumus, lai nodrošinātu, ka reģionālo atšķirību pārvarēšana joprojām 
ir kohēzijas politikas prioritāte. Strādāšu pie tā, lai iedzīvotājiem būtu efektīvas “tiesības palikt” vietā, kuru viņi 
sauc par mājām, un lai viņi varētu palikt dzīvot savās kopienās, un to var panākt, uzlabojot piekļuvi sabiedriskajiem 
pakalpojumiem un privātajām darbībām, kvalitatīvām darbvietām, izglītībai un prasmēm, veselībai, transportam 
un digitālajai savienojamībai. Tas ietvers investīciju novirzīšanu reģioniem, kuri saskaras ar ekonomikas 
stagnāciju, depopulāciju un attīstības strupceļu, jo īpaši tādiem reģioniem, kas atpaliek zaļās un digitālās 
pārkārtošanās jomā. Es cieši sadarbošos ar vietējām un reģionālajām pašpārvaldes iestādēm, lai stiprinātu to 
administratīvo kapacitāti efektīvai fondu pārvaldībai un nodrošinātu, ka attīstības stratēģijas ir pielāgotas to 
īpašajām vajadzībām. 

Runājot par kohēzijas politikas sociālo dimensiju, lai sasniegtu vērienīgos mērķus, kas izklāstīti manā 
pilnvarojuma vēstulē, es turpināšu balstīties uz Eiropas sociālo tiesību pīlāra principiem. Pašreizējam 2021.–
2027. gada plānošanas periodam mums jau ir izveidots spēcīgs pamats. Eiropas Sociālo fonds Plus (ESF+) palīdz 
uzlabot sociālo pakalpojumu pieejamību un kvalitāti visos ES reģionos, jo īpaši neaizsargātām grupām un 
personām ar invaliditāti. 



 – 13 –   

Raugoties nākotnē, spēcīga sociālā dimensija kohēzijas politikā ir būtiska, lai nodrošinātu efektīvas “tiesības 
palikt”. Šajā uzdevumā es cieši sadarbošos ar pārējiem komisāriem un jo īpaši ar priekšsēdētājas izpildvietnieku(-
ci) jautājumos par cilvēkiem, prasmēm un sagatavotību. Lai uzlabotu pakalpojumu pieejamību un pašus 
pakalpojumus personām ar invaliditāti, es arī aktīvi sadarbošos ar gatavības un krīžu pārvarēšanas komisāru(-i), 
kura(-s) pārziņā ir līdztiesība. Savienībai būtu jāturpina strādāt pie tā, lai personu ar invaliditāti tiesības uz 
neatkarīgu dzīvi un iekļaušanu kopienā kļūtu par realitāti praksē. Arī šajā gadījumā ES fondiem ir svarīga loma 
deinstitucionalizācijas atbalstīšanā. 

Es balstīšos arī uz pieredzi, kas gūta pateicoties Atveseļošanas un noturības mehānismam. Šis mehānisms ir bijis 
ārkārtīgi svarīgs ES sociālās programmas un Eiropas sociālo tiesību pīlāra īstenošanā, tostarp dzimumu līdztiesības 
un vienlīdzīgu iespēju jomā. Mehānisma daļa, kas attiecas uz pasākumiem, kuri aptver sociālo jomu un veicina 
Eiropas sociālo tiesību pīlāra īstenošanu, ir ievērojama, proti, gandrīz 163 miljardi EUR, kas veido vairāk nekā 
25 % no visa atveseļošanas un noturības finansiālā atbalsta. Piemēram, pasākumi veselības aprūpes sistēmu 
stiprināšanai un prasmju, izglītības un apmācības uzlabošanai ir iekļauti gandrīz visos nacionālajos plānos. 
Lielākajā daļā nacionālo plānu ir iekļauta arī aktīva darba tirgus politika un darbības, kas valsts nodarbinātības 
dienestus padara efektīvākus. Visbeidzot, lielākajā daļā nacionālo atveseļošanas un noturības plānu ir iekļauti arī 
pasākumi, kuru mērķis ir uzlabot sociālo aizsardzību un sociālos pakalpojumus un atbalstīt sociālos mājokļus. 

Nedārgu mājokļu pieejamība ir svarīga Eiropas iedzīvotāju problēma, un cilvēki sagaida konkrētu rīcību. Ievēlētā 
priekšsēdētāja fon der Leiena savās politiskajās vadlīnijās paziņoja par pirmo Eiropas cenas ziņā pieejamu mājokļu 
plānu. Ja mani apstiprinās, mājokļu problēmas risināšanā es cieši sadarbošos ar enerģētikas un mājokļu komisāru(-
i). Saskaņā ar pilnvarojuma vēstuli es piedalīšos Jaunajā Eiropas “Bauhaus” un Eiropas cenas ziņā pieejamu 
mājokļu plānā, darīšu to ar naudas iepludināšanu mājokļu tirgū un nodrošināšu to, ka dalībvalstis spēj divkāršot 
plānotās kohēzijas politikas investīcijas cenas ziņā pieejamos mājokļos. No kohēzijas politikas viedokļa šis darbs 
būs cieši saistīts ar efektīvu “tiesību palikt” nodrošināšanu iedzīvotājiem. 

Ēku fonds ir vienīgais lielākais enerģijas patērētājs Eiropā, tāpēc ēku fonda kvalitāte ir būtiska, lai sasniegtu mūsu 
klimata un enerģētikas mērķrādītājs un samazinātu dzīves dārdzību. Renovācija ir izcila iespēja uzlabot ēku 
energosniegumu un noturību, kā arī palielināt dzīvojamo telpu pieejamību, jo īpaši pilsētu teritorijās. Lai gan 
renovācijai ir vajadzīgas sākotnējās investīcijas, tā palīdz samazināt enerģijas patēriņu un var novērst 
energonabadzības pamatcēloņus, kas 2023. gadā skāra 10,6 % eiropiešu, kuri nespēja nodrošināt siltumu savos 
mājokļos. Energonabadzības problēmas tiks risinātas arī ar ES Nabadzības apkarošanas stratēģiju, apsverot 
strukturālus pasākumus jo īpaši attiecībā uz mājokļu energoefektivitāti un piekļuvi atjaunīgajai enerģijai.  

Eiropas Reģionālās attīstības fonds un Kohēzijas fonds jau finansē cenas ziņā pieejamu mājokļu būvniecību un 
renovāciju, uzlabo energoefektivitāti un atbalsta pilsētu attīstību. Arī tagad šie fondi kopā ar citiem instrumentiem, 
piemēram, Atveseļošanas un noturības mehānismu, turpinās strādāt šajā virzienā. 

Transporta un tūrisma komitejas uzdotie jautājumi 

11. Saskaņā ar atbilstošo pilnvarojuma vēstuli priekšsēdētāja U. fon der Leiena ir uzdevusi nākamajam 
priekšsēdētājas izpildvietniekam kohēzijas un reformu jautājumos vadīt darbu pie ilgtspējīgas mobilitātes un 
tūrisma, lai savienotu dažādas Eiropas daļas un sekmētu plaukstošu vienoto tirgu. Šajā sakarā jums ir paredzēts 
atbalstīt nākamā ilgtspējīga transporta un tūrisma komisāra darbu. Kā jūs plānojat īstenot šo sadarbību un kāda 
būtu jūsu stratēģija un prioritātes transporta un tūrisma jomā? Kā priekšsēdētājas izpildvietniekam kohēzijas 
politikas un reģionālās attīstības jautājumos jūs arī varēsiet ietekmēt TEN-T tīkla pabeigšanu, par ko atbild TRAN 
komiteja. Kā jūs nodrošinātu to, ka TEN-T tīkla izveide tiek atbilstoši finansēta un veicināta ar ES kohēzijas 
politikas palīdzību? Kādu lomu jūs kā komisārs, kas atbild par tālāko reģionu, salu, lauku apvidu un pilsētu 
attīstību, redzat transportam kā sociālās kohēzijas un savienojamības instrumentam un kādu pieeju tūrismam 
plānojat izmantot šajos apgabalos, lai veicinātu noturīgu, ilgtspējīgu un konkurētspējīgu tūrisma nozari? 

Uzskatu, ka ilgtspējīgam transportam un tūrismam ir izšķiroša nozīme Eiropas kohēzijas un labklājības 
stiprināšanā. Savienojamība ir būtiska, lai vienotais tirgus darbotos pienācīgi. Ekonomikas un sociālās attīstības 
un cilvēku iztikas nodrošināšanas priekšnoteikums ir garantēt, ka visi iedzīvotāji un uzņēmumi neatkarīgi no to 
atrašanās vietas var piekļūt uzticamam un cenas ziņā pieejamam transportam, kas nodrošina savienojumus ar 
pārējo ES un ar pasauli kopumā.  

Tajā pašā laikā tūrismam ir svarīga teritoriālā dimensija, un daudzi ES reģioni no tā ir ļoti atkarīgi. Tūrisms, ja tas 
attīstās ilgtspējīgi, ir Eiropas reģionu ekonomiskās un sociālās kohēzijas virzītājspēks, jo īpaši attālos un lauku 
apvidos, kur tas var būt nozīmīgs ienākumu un iztikas avots vietējām kopienām. 
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Ciešā sadarbībā ar ilgtspējīga transporta un tūrisma komisāru(-i) es atbalstīšu ES politikas pasākumu saskaņošanu 
ar reģionālajām vajadzībām. Tādējādi tiks nodrošināta katra reģiona konkrēto problēmu risināšana, kā arī 
ekonomikas izaugsmes, sociālās iekļaušanas un vidiskās ilgtspējas veicināšana. Kopā mēs piesaistīsim ES 
finansējumu, kas palīdzēs virzīt abu nozaru zaļo un digitālo pārkārtošanos, padarot šīs nozares noturīgākas un 
nākotnes prasībām atbilstošākas. Mēs nodrošināsim, ka ieguldījumi ilgtspējīgā transportā un tūrismā līdzsvaro 
ekonomisko, sociālo, kultūras un vidisko dimensiju, ļauj reģioniem viegli integrēties vienotajā tirgū un atraisīt 
ekonomisko potenciālu, atbalsta ES klimata un teritoriālās kohēzijas mērķus un uzlabo vides kvalitāti. Turklāt 
esmu pārliecināts, ka sociālajā integrācijā, ekonomikas attīstībā un kohēzijā izšķiroša nozīme ir transporta 
pieejamības, piekļūstamības un cenas pieņemamības uzlabošanai. Šajā sakarā es strādāšu pie tā, lai visiem 
eiropiešiem būtu piekļūstamas transporta iespējas par pieejamu cenu. Mobilitātes nabadzības novēršana ir daļa no 
pirmās Eiropas Nabadzības apkarošanas stratēģijas, kuru vadīs priekšsēdētājas izpildvietnieks(-ce) jautājumos par 
cilvēkiem, prasmēm un sagatavotību un kuras darbā es ar gandarījumu piedalīšos. 

Pirmkārt, vēlos parūpēties, lai TEN-T tīkla īstenošana būtu sekmīga. Galvenais mērķis ir pabeigt mūsu TEN-T 
tīkla izveidi paredzētajos termiņos un padarīt ES infrastruktūru noturīgāku pret dabas katastrofām. Tas ietver gan 
darbu ar dalībvalstīm, kas atpaliek infrastruktūras attīstībā, gan arī investīcijas TEN-T tīkla valstu posmos, lai 
tādējādi nodrošinātu atbilstību ES standartiem un savienojumus ar pārrobežu posmiem. Šajās investīcijās prioritāte 
tiks piešķirta ilgtspējīgam transportam, nodrošinot, ka infrastruktūras attīstība veicina gan teritoriālo kohēziju, gan 
vidisko ilgtspēju. Ja mani apstiprinās, plānoju arī turpināt darbu pie tā, lai nodrošinātu cenas ziņā pieejamu 
savienojamību, mobilitāti un piekļuvi kritiski svarīgiem pakalpojumiem reģionos ar sliktas kvalitātes transporta 
sistēmām, piemēram, lauku, perifērajos un tālākajos reģionos, un veicināt ilgtspējīgu mobilitāti pilsētu teritorijās.  

Otrkārt, centīšos nodrošināt, lai tūrismam būtu taisnīga vieta finansēšanas programmās, gādājot par pietiekamu 
elastību. Tā kā tūrisms ir daudzveidīga nozare, tas var gūt un tam jāgūst labums no dažādu politikas jomu atbalsta. 
Es jo īpaši pievērsīšos tūrisma problēmām pilsētās, salās un tālākajos reģionos. Man nodoms ir balstīties uz 
pašreizējām iniciatīvām, kuru mērķis ir veicināt ilgtspējīgus pilsēttūrisma modeļus, kā arī risināt savienojamības, 
klimata pārmaiņu ietekmes un lielas atkarības problēmas, es atbalstīšu ekonomikas modeļa dažādošanu un jaunu 
risinājumu izmēģināšanu. Balstīšos uz jau notiekošo darbu, lai nodrošinātu, ka mūsu tūrisma uzņēmumiem un 
kultūras pasākumu organizētājiem ir vieglāk rast finansējuma iespējas, tajā skaitā arī valsts un reģionālā līmenī. 

Esmu cieši pārliecināts, ka, lai risinātu abu nozaru problēmas, investīciju iespējām būtu jāpiemēro stratēģiskas un 
integrētas pieejas, koncentrējoties uz vienkāršošanu, ņemot vērā vietējās vajadzības un iesaistot ieinteresētās 
personas vajadzīgo intervences pasākumu noteikšanā. 

Transporta jomai vajadzīgās investīcijas būtu jāiekļauj visaptverošā transporta plānošanā, kas ietver esošās un 
plānotās infrastruktūras multimodālu kartēšanu, tostarp ilgtspējīgas mobilitātes stratēģijas un investīcijas TEN-T 
tīklos, īpašu uzmanību pievēršot TEN-T Eiropas transporta koridoru darba plāniem. Šī stratēģija palīdzēs reģionus 
efektīvāk savienot ar lielākiem transporta tīkliem, gādājot par vienotā tirgus izveides pabeigšanu un ekonomikas 
attīstības veicināšanu saskaņā ar Ilgtspējīgas un viedas mobilitātes stratēģiju.  

Darbības tūrisma jomā būtu jāiekļauj plašākās teritoriālās attīstības stratēģijās. Investīcijas tūrismā sasaistot ar 
vietējiem attīstības plāniem, viedās specializācijas stratēģiju un teritoriālās sadarbības iniciatīvām, mēs varam 
nodrošināt, ka tūrisms stimulē vietējo ekonomiku un veicina sociālo kohēziju un vidisko ilgtspēju. Šī pieeja ir labi 
definēta Tūrisma nozares pārkārtošanās plānā un Eiropas Tūrisma programmā 2030. gadam. Lai to panāktu pilnā 
mērā, ir vajadzīga stratēģiska pieeja ES līmenī – šādi visus pieejamos instrumentus, sākot no finansējuma līdz 
politikas jomām, varēsim mobilizēt vienam un tam pašam mērķim. 

Ārkārtīgi svarīgi būs nostiprināt tieši ilgtspējīga transporta un tūrisma ekosistēmu būtisko lomu. Covid-19 
pandēmijas laikā mēs visi bijām liecinieki tam, kas notiek, kad tūrisms ir apstājies un cilvēku mobilitāte ir 
ierobežota. Tam bija postoša ietekme uz Eiropas ekonomisko un sociālo struktūru. Kopš tā laika abas nozares ir 
atguvušās. Ja mani apstiprinās, mans uzdevums būs balstīties uz šo rezultātu un nodrošināt, ka attiecīgā pieeja ir 
ilgtspējīga un taisnīga. Īpaši svarīgi būs nodrošināt, lai attālie reģioni būtu ne tikai labi savienoti, bet arī lai 
transporta cenas būtu pieejamas. Bez šiem elementiem minētie reģioni gandrīz nevarēs gūt labumu no ilgtspējīga 
tūrisma. 

Lauksaimniecības un lauku attīstības komitejas uzdotie jautājumi 

12. Kā jūs kā Eiropas Komisijas priekšsēdētājas izpildvietnieks īstenotu ģenerāldirektorātu horizontālo mērķi 
pievērsties cēloņiem un problēmām, kas saistītas ar dzīves kvalitātes saglabāšanu un uzlabošanu lauku apvidos? 
Kā jūs mazinātu plaisu starp pilsētām un laukiem, veicinātu infrastruktūras attīstību, atbalstītu digitālo 
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pārkārtošanos, atvieglotu piekļuvi pakalpojumiem un kopumā padarītu lauku apvidus pievilcīgākus 
lauksaimniekiem un uzņēmumiem? Kā vērtējat Lauku paktu un tā turpmāko attīstību? Finansēšanas ziņā — kā jūs 
plānojat nodrošināt to, ka ES līdzekļi un politikas ir savstarpēji papildinoši lauku apvidu atbalstīšanā un ka 
attiecīgā informācija ir pieejama vietējām ieinteresētajām personām? 

Es pilnībā atbalstu lauku apvidiem noteiktos ilgtermiņa redzējuma mērķus. Šajā uz nākotni vērstajā dokumentā ir 
aprakstītas pašreizējās problēmas saistībā ar dzīves kvalitātes uzlabošanu lauku apvidos, kā arī iespējas, kas vēl ir 
jāizmanto. Plānoju nodrošināt koordināciju starp dažādām nozaru politikas jomām, kas ietekmē lauku apvidus, jo 
īpaši koordināciju starp kohēzijas politiku un kopējo lauksaimniecības politiku, kas arī veicina sociālo, 
ekonomisko un teritoriālo kohēziju Eiropā un padara nozari ilgtspējīgāku. Viens no galvenajiem jautājumiem būtu 
stiprināt Eiropas Komisijas leģislatīvo un neleģislatīvo iniciatīvu lauku aspekta īstenošanu, kā to prasīja Eiropas 
Parlaments 2022. gada 13. decembra rezolūcijā, ņemot vērā Lauksaimniecības un lauku attīstības komitejas 
iniciatīvu. Apņemos organizēt vajadzīgo sadarbību starp komisāriem, lai nodrošinātu, ka turpmākajā plānošanas 
un budžeta noteikšanas darbā tiek ņemta vērā lauku apvidu ekonomiskā attīstība, konkurētspēja, ilgtspēja un 
pievilcība.  

Piekļuve pakalpojumiem, infrastruktūrai, digitālajai savienojamībai un prasmēm ir galvenie faktori, kas padara 
uzņēmējdarbību pievilcīgāku šajos apvidos, sākot ar lauksaimniecības un pārtikas nozari, kas gadu gaitā ir kļuvusi 
par lauku vides pīlāru. Tomēr tieši attālie un mazapdzīvotie lauku apvidi piedzīvo pakalpojumu trūkumu. Mums 
ir jānodrošina, ka veselības aprūpe, izglītība un sociālie pakalpojumi nepieder pie luksusa pakalpojumu 
kategorijas. Būtu jānodrošina, ka tie ir plaši pieejami sabiedrībai, kā tas ir paredzēts Eiropas sociālo tiesību pīlārā. 
Ja mani apstiprinās, apņemos strādāt pie rīcības plāna, kurš attiecas uz ilgtermiņa redzējumu par ES lauku apvidiem 
un kurā uzņēmumu izveidei, esošo uzņēmumu atbalstam, pakalpojumu uzlabošanai un inovācijas, jo īpaši digitālās 
inovācijas, atbalstam būtu jākļūst par centrālajiem elementiem. Valsts un reģionālā politika mums ir jāsaskaņo ar 
ES prioritātēm un finansējuma plūsmām, lai maksimāli palielinātu šo instrumentu ietekmi. To var panākt, veicinot 
lauku apvidiem paredzēto holistisku stratēģiju īstenošanu valsts un reģionālā līmenī un nodrošinot visaptverošu 
plānošanu un sadarbību starp visiem pārvaldības līmeņiem saskaņā ar Lauku redzējumu. Es nodrošināšu dialogu 
ar lauku kopienām, jo īpaši ar laukos dzīvojošajiem jauniešiem. Lauku pakts ir kļuvis par svarīgu sadarbības 
forumu un ņem piemēru no pilsētu ieinteresēto personu mijiedarbības. Lauku pakta darbības ir palīdzējušas 
pastiprināt lauku iedzīvotāju pausto viedokļu sadzirdāmību, veicināt tīklošanos un veicināt rīcību lauku apvidu 
labā. Ņemot vērā Lauku pakta sekmīgo pieeju, es apņemos turpināt to atbalstīt un vajadzības gadījumā padziļināt 
un uzlabot. 

Mūsdienās ES politikas jomām ir daudz teritoriālu instrumentu un citu politikas instrumentu, kas efektīvi risina 
lauku problēmas, runa ir gan par KLP otrajā pīlārā iekļauto programmu LEADER, gan par sabiedrības virzītu 
vietējo attīstību, kas ir pierādījusi savu pievienoto vērtību, gan arī par viedajiem ciematiem un integrētas teritoriālās 
attīstības stratēģijām. Pirmajā gadā pēc stāšanās amatā es izvērtēšu, kas ir mūsu rīcībā, un izvērtēšu, kā padarīt 
efektīvākus pašreizējos instrumentus, lai atbalstītu lauku kopienas un lauksaimniekus, palīdzot viņiem tādu 
ražošanas modeļu izstrādē, kuri vislabāk apvieno trīs ilgtspējas līmeņus: sociālo, ekonomisko un vidisko.  

Arī kohēzijas politika sniedz plašu atbalstu lauku apvidiem, jo īpaši izmantojot integrētus teritoriālos pasākumus, 
tostarp tādus, kuru mērķis ir pilsētu ilgtspējīgas attīstības kontekstā stiprināt arī pilsētu un lauku mijiedarbību. 
Lauku apvidi saņem atbalstu arī mazpilsētu teritorijām, kas darbojas kā lauku apvidu nostiprinājuma punkti un 
infrastruktūras un pakalpojumu centri. 

Neatkarīgi no nākamās ES fondu struktūras izstrādes, kura vēl ir jānosaka, mums ir jāgarantē, ka lauku iedzīvotāju 
vajadzības tiek skaidri apzinātas, pienācīgi risinātas un izvirzītas dažādu politikas jomu centrā. Ir nepieciešams 
novērtējums par to, uz ko lauku kopienas ir vērstas. Šajā sakarā turpmākajos ES fondos un politikas nostādnēs 
izšķiroša nozīme būs konkrētiem mērķiem un rādītājiem, kuri attiecas uz lauku apvidiem. Nesen izveidotās ES 
Lauku novērotavas stiprināšana veicinās šā mērķa sasniegšanu. Būs svarīgi nodrošināt, ka ir ieviesti efektīvi 
instrumenti, kas varētu palīdzēt procesā pilnībā iesaistīt vietējās un lauku ieinteresētās personas, sākot ar 
lauksaimniekiem un lauksaimniecības pārtikas ražotājiem. Mana prioritāte būs stiprināt šo partneru spēju piekļūt 
ES finansējumam, informēt par esošajām iespējām, izmantojot tīklošanos un iniciatīvas, piemēram, rīkkopu par 
ES finansējumu lauku apvidiem. 

Zivsaimniecības komitejas uzdotie jautājumi 

13. Kā jūs padarītu zivsaimniecības nozari noturīgāku, ilgtspējīgāku un konkurētspējīgāku pasaules tirgū, 
veicinātu paaudžu maiņu un sniegtu labumu piekrastes kopienām un tālākajiem reģioniem, vienlaikus nodrošinot 
šo teritoriju kohēziju un Eiropas zaļā kursa mērķu īstenošanu? 
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Zvejniecības nozares ekonomiskā nākotne un pievilcība jauniešu acīs ir atkarīga no tā, vai okeāni būs veselīgi, 
zivju krājumi būs bagātīgi, kā arī no mūsu apņemšanās veicināt drošību un inovāciju. Pareiza līdzsvara panākšana 
starp zvejas resursu pārvaldību, jūras vides aizsardzību un ieguldījumiem zvejniecības nākotnē būs būtiska, lai 
nodrošinātu zvejniecības, jo īpaši mazapjoma zvejas flotes, ilgtermiņa dzīvotspēju.  
 
Ja mani apstiprinās, es atbalstīšu zivsaimniecības un okeānu komisāru(-i) viņa(-s) darbā. 
 
Lai palielinātu noturību, gan kohēzijas politikas fondiem, gan Eiropas Jūrlietu, zvejniecības un akvakultūras 
fondam (EJZAF) būtu jāturpina par prioritāti noteikt investīcijas inovācijā un modernizācijā saskaņā ar pašreizējo 
tiesisko regulējumu. Ar EJZAF starpniecību mēs turpināsim atbalstīt zaļo un digitālo pārkārtošanos, meklējot 
vērienīgu līdzsvaru starp nepieciešamo zivju krājumu aizsardzību un nozares noturības stiprināšanu. Gan kohēzijas 
politikas fondiem, gan EJZAF ir izšķiroša nozīme to specifisko problēmu risināšanā, ar kurām saskaras ES 
piekrastes reģioni – no Vidusjūras līdz Atlantijas okeāna piekrastei – un tālākie reģioni, kas bieži vien ir ļoti 
atkarīgi no zivsaimniecības. Šīs teritorijas ir vairāk neaizsargātas pret ekonomikas svārstībām un vides pārmaiņām, 
tāpēc ir būtiski sniegt mērķorientētu atbalstu, lai nodrošinātu to noturību, izstrādājot risinājumus, kuri garantē 
standartus, kas ir līdzvērtīgi ražošanas standartiem, kuri pastāv tirdzniecībā trešo valstu partneriem. Mēs 
turpināsim par prioritāti noteikt finansējumu infrastruktūras attīstībai šajos reģionos, uzlabojot savienojamību un 
piekļuvi tirgiem. Turklāt mēs atbalstīsim zivsaimniecības nozari un tās dekarbonizāciju un digitālo pārkārtošanos, 
kā arī ilgtspējīgu akvakultūru un jaunas zilās ekonomikas jomas, lai piekrastes kopienas varētu gūt labumu no 
ekonomikas diversifikācijas. Ja mani apstiprinās, pievērsīšu īpašu uzmanību sociālo un ekonomisko atšķirību 
novēršanai tālākajos reģionos. Gan kohēzijas politikas fondi, gan EJZAF var palīdzēt sekmēt iekļautību, piedāvājot 
mērķorientētu finansiālu palīdzību mazapjoma zvejas zvejniekiem un veicinot sociālās inovācijas projektus, kas 
zivsaimniecību, jo īpaši mazapjoma zveju, integrē plašākās reģionālās attīstības stratēģijās. 
 
Visbeidzot, es stingri atbalstīšu zivsaimniecības un okeānu komisāru(-i) viņa(-s) darbā, izstrādājot ilgtermiņa 
redzējumu par noturīgu, konkurētspējīgu un ilgtspējīgu zvejniecības sektoru 2040. gada perspektīvā, ieviešot 
holistisku, tālredzīgu un vērienīgu stratēģiju attiecībā uz okeāniem (ar Eiropas Okeānu pakta palīdzību) un veicinot 
Savienības prioritātes, lai nodrošinātu vienlīdzīgus konkurences apstākļus starp ES un trešām valstīm.  
 
 
 


